
V L A A M S  P A R L E M E N T

ONTWERP VAN DECREET

houdende aanpassing van de algemene uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap 
voor het begrotingsjaar 2003

VERSLAG

namens de Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid en Gelijke Kansen
uitgebracht door mevrouw Riet Van Cleuvenbergen en de heer Jan Van Duppen

aan de Commissie voor Algemeen Beleid, Financiën en Begroting

12 juni 2003

Zitting 2002-2003

Stuk 19-A (2002-2003) – Nr. 3-J

3965



Samenstelling van de commissie :

Voorzitter : mevrouw Patricia Ceysens.

Vaste leden :

mevrouw Sonja Becq, mevrouw Trees Merckx-Van Goey,
mevrouw Riet Van Cleuvenbergen, mevrouw Ingrid van
Kessel ;

mevrouw Patricia Ceysens, mevrouw Claudine De
Schepper, de heren Jacques Devolder, Koen Helsen ;

mevrouw Niki De Gryze, mevrouw Marijke Dillen, de heer
Felix Strackx ;

de heren Guy Swennen, Jan Van Duppen ;

mevrouw Ria Van Den Heuvel ;

de heer Jan Roegiers.

Plaatsvervangers :

mevrouw Gisèle Gardeyn-Debever, mevrouw Veerle
Heeren, de heer Luc Martens, mevrouw Ilse Van Eetvelde ;

de heren Jozef Browaeys, Frans De Cock, André Moreau,
Cis Schepens ;

de heren Wilfried Aers, Julien Librecht, mevrouw Marleen
Van den Eynde ;

de heren Carlo Daelman, Chokri Mahassine ;

mevrouw Ann De Martelaer ;

de heer Kris Van Dijck.

Zie :

19-A (2002-2003)

– Nr. 1 : Ontwerp van decreet + Bijlagen + Errata

– Nr. 2 : Amendementen

– Nr. 3-A : Verslag namens de Commissie voor Bin-
nenlandse Aangelegenheden, Huisvesting en
Stedelijk Beleid 

– Nr. 3-B : Verslag namens de Commissie voor Brussel en
de Vlaamse Rand

– Nr. 3-C : Verslag namens de Commissie voor Buitenland-
se en Europese Aangelegenheden

– Nr. 3-D : Verslag namens de Commissie voor Cultuur,
Media en Sport

– Nr. 3-E : Verslag namens de Commissie voor Economie, 
Landbouw, Werkgelegenheid en Toerisme

– Nr. 3-F : Verslag namens de Commissie voor Insti-
tutionele en Bestuurlijke Hervorming en Amb-
tenarenzaken

– Nr. 3-G : Verslag namens de Commissie voor Leefmilieu, 
Natuurbehoud en Ruimtelijke Ordening

– Nr. 3-H : Verslag namens de Commissie voor Onderwijs, 
Vorming en Wetenschapsbeleid

– Nr. 3-I : Verslag namens de Commissie voor Openbare 
Werken, Mobiliteit en Energie

12 (2002-2003)

– Nr. 1 : Evaluatie van de Sociaal-Economische Raad van
Vlaanderen

17 (2002-2003)

– Nr. 1-A : Algemene toelichting

– Nr. 1-B : Toelichting per programma

– Nr. 1-C : Meerjarenbegroting 2003-2006

20-A (2002-2003)

– Nr. 1 : Verslag van het Rekenhof

Stuk 19-A (2002-2003) – Nr. 3-J 2



INHOUD

Blz.

I. Toelichting door mevrouw Adelheid Byttebier, Vlaams minister van Welzijn, Gezondheid 
en Gelijke Kansen  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5

I.1. Algemene toelichting  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5
I.2. Toelichting per programma  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5

II. Algemene bespreking  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6

III. Bespreking per programma  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7

Progr. 40.2 : Vlaams Infrastructuurfonds Persoonsgebonden Aangelegenheden (VIPA)  . . 7

Progr. 40.3 : Kredieten in het kader van het sociaal akkoord  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7

Progr. 41.1 : Algemeen welzijnsbeleid  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7

– CICOV . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7
– Vlaams Zorgfonds  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8

Progr. 41.2 : Bijzondere jeugdbijstand  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8

– Werkingskosten gemeenschapsinstellingen – particuliere voorzieningen  . . . . . . . . . . . 8
– Fonds Bijzondere Jeugdbijstand  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
– Gemeenschapsinstellingen  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10
– Everberg  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11

Progr. 41.3 : Bejaardenzorg  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11

Progr. 41.4 : Gezinsaangelegenheden . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11

– Gezinsaangelegenheden buiten Kind en Gezin  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11
– Kind en Gezin  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11

– Kindermishandeling  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11
– Kinderopvang  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
– Vaccinatiedatabank  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
– Kinderen en armoede  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13
– Adoptie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13
– Varia  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14

Progr. 41.5 : Gehandicaptenzorg . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14

– Algemeen . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14
– Opmerkingen van het Rekenhof  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14
– Persoonsgebonden budget (PGB)  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15
– Wachtlijsten en persoonlijke-assistentiebudget (PAB)  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15
– Geïnterneerden . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
– Gebruikersverenigingen  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19
– Beschermd wonen  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19

Progr. 41.7 : Maatschappelijk welzijn . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19

Progr. 41.8 : Integratie kansarmen  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20

3 Stuk 19-A (2002-2003) – Nr. 3-J



Progr. 41.9 : Integrale jeugdhulpverlening  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20

Progr. 42.1 : Volksgezondheid  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20

– Geestelijke gezondheid  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20

Progr. 42.2 : Sociaal-medisch beleid  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 21

– Bestrijding van tabaks- en middelengebruik . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 21
– Varia  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23

Progr. 42.3 : Psychiatrische verpleging . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23

IV. Indicatieve stemmingen . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24

BIJLAGE :

– Aangepaste begroting 2003 Welzijn, Gezondheid en Gelijke Kansen : Toelichting van de 
minister  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 27

Stuk 19-A (2002-2003) – Nr. 3-J 4



DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid en
Gelijke Kansen besprak de haar toegewezen arti-
kelen en het gedeelte van de begrotingstabel1 van
het ontwerp van decreet houdende aanpassing van
de algemene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2003 op 3 en
5 juni 2003.

Het ontwerp van decreet houdende bepalingen tot
begeleiding van de aanpassing van de begroting
2003 (Parl. St. Vl. Parl. 2002-2003, nr. 1690/1),
Hoofdstuk V – Gezondheidsbeleid : Artikel 45 en
Hoofdstuk XV – Slotbepalingen (artikel 68), werd
afzonderlijk besproken (Parl. St. Vl. Parl. 2002-
2003, nr. 1690/14).

I. Toelichting door mevrouw Adelheid Byttebier,
Vlaams minister van Welzijn, Gezondheid en
Gelijke Kansen 

I.1. Algemene toelichting

Mevrouw Adelheid Byttebier, Vlaams minister van
Welzijn, Gezondheid en Gelijke Kansen, licht toe
dat de begrotingsaanpassing de actualisering be-
treft van de initieel opgestelde begroting, en in
hoofdzaak technische aanpassingen bevat. Binnen
de sectoren welzijn en gezondheid zijn er boven-
dien een aantal belangrijke bijkomende kredieten
verworven :

In de sector van de personen met een handicap is
een eerste aanzet gegeven voor de uitvoering van
het programmatievoorstel tot wegwerken van de
wachtlijsten, zoals voorgesteld aan deze commissie
op 18 maart 2003. Bovenop de 7,5 miljoen euro
nieuwe kredieten die bij de initiële begroting zijn
toegekend, heeft de regering beslist 22 miljoen
euro nieuwe middelen te reserveren voor het weg-
werken van de wachtlijsten. Bij de begrotingsaan-
passing wordt hiervan 7,3 miljoen euro ingeschre-
ven, vanaf 2004 wordt dit 22 miljoen euro op kruis-
snelheid. Voorts wordt ook 20 miljoen euro bijko-
mende investeringsmachtiging ingeschreven voor
infrastructuur.

Voor de onthaalouders werd een betere sociale be-
scherming uitgewerkt, die vanaf 1 april 2003 in

werking is getreden. Hiervoor werd de dotatie van
Kind en Gezin verhoogd met 6 miljoen euro. Vanaf
2004 wordt de volledige jaarkost van 10,6 miljoen
euro ingeschreven.

Cruciaal voor de kinderopvang is ook het Vlaams
werkgelegenheidsakkoord 2003-2004. Dit voorziet
in bijkomende kredieten voor buitenschoolse op-
vang (bijkomend 1.400 plaatsen) en flexibilisering
van de opvang.

Inzake infrastructuur voor persoonsgebonden aan-
gelegenheden (VIPA) wordt de 37,3 miljoen euro
voor ouderenvoorzieningen op het FFEU (Finan-
cieringsfonds voor éénmalige uitgaven) ter goed-
keuring voorgelegd aan het Vlaams Parlement. Dit
is een eenmalig bijkomend bedrag bestemd voor
een inhaaloperatie.

In de bijzondere jeugdzorg wordt 2 miljoen euro
bijkomende kredieten ingeschreven voor een stij-
gend aantal plaatsingen, en 1 miljoen euro perso-
neelsmiddelen voor de gemeenschapsinstellingen
worden naar de bestaansmiddelen verschoven.

Op de gezondheidsbegroting is in een verhoging
voorzien voor de opvang van de weddedrift in de
centra voor geestelijke gezondheidszorg. Een an-
ciënniteitcoëfficient van 1,5 percent is toegekend.

De minister stelt dat het haar verheugt dat ze ver-
schillende verhogingen kan aankondigen. Ze beseft
wel dat inhaaloperaties en de supplementaire mid-
delen voor voormelde sectoren niet alle problemen
oplossen. Met deze verhogingen wordt wel de
goede richting ingeslaan. Hopelijk kan deze weg
dan in de toekomst verder worden bewandeld.

I.2. Toelichting per programma

Mevrouw Inge Blauwhoff, kabinetsmedewerker,
licht namens de minister toe dat er in totaal een
bijkomend beleidskrediet is van een kleine 32 mil-
joen euro. Hierin is ook de 1 percent besparing op
de werkingsmiddelen verwerkt die voor de hele be-
groting is doorgevoerd. Voor de sectoren van mi-
nister Byttebier gaat het om een vrij beperkt be-
drag van 570.000 euro, in de totale Vlaamse begro-
ting werd zo 14,8 miljoen euro bespaard.

– Progr. 40.2 : VIPA 

Er is een bevestiging van 37,3 miljoen euro voor de
ouderenvoorzieningen op het FFEU (Financie-
ringsfonds eenmalige uitgaven). De machtiging
werd verminderd met 2.000 euro op de werkings-
uitgaven van het VIPA (Vlaams Infrastructuur-
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fonds Persoonsgebonden Aangelegenheden). Dat
is een besparing van 1 percent.

– Progr. 40.3 : Sociaal akkoord 

Er is hier een overheveling van kredieten van de
VDAB voor DAC-restprojecten. Deze middelen
zullen nog in de loop van dit jaar worden verdeeld
naar specifieke programma’s.

– Progr. 41.1 : Algemeen welzijnsbeleid

Bij de DAB CICOV is er een verrekening van het
saldo van 116.000 euro. Er is ook een besparing van
10.000 euro (1 percent besparing) doorgevoerd.
Ook de begroting van het Zorgfonds werd licht
aangepast. Waarschijnlijk komt er hiervoor in sep-
tember nog een bijblad. Er wordt nu nog gewacht
op de definitieve cijfers van 2002.

– Progr. 41.2 : Bijzondere jeugdbijstand 

Bij de DAB Gemeenschapsinstellingen gebeurde
een verrekening van het saldo en een afhouding
van 1 percent op de werkingsmiddelen. Bij het
Fonds Bijzondere Jeugdbijstand is er bijkomend 2
miljoen euro en het behoud van het saldo van
2002, met name 1.733.000 euro. In totaal heeft het
fonds dus een bijkomend krediet van 3.733.000
euro.

– Progr. 41.3 : Bejaardenzorg

Hier is er enkel een aanpassing van de libellé : ani-
matiewerking.

– Progr. 41.4 : Gezinsaangelegenheden

Hier stijgt vooral de dotatie aan Kind en Gezin
met 6 miljoen euro voor het sociaal vangnet van de
onthaalouders. Voorts zijn er bijkomende middelen
voor CAO’s en voor expertisecentra kraamzorg.
De kredieten voor de kraamzorg zijn overgeheveld
naar de kredieten voor de thuiszorg.

– Progr. 41.5 : Gehandicaptenzorg

Er is een toename van 7.3 miljoen euro voor de
wachtlijsten en een toename van 20 miljoen euro
voor infrastructuur. Er is hier ook een gedeeltelijke
verrekening gebeurd van het saldo 2002.

– Progr. 41.7 : Maatschappelijk welzijn

Er zijn bijkomende kredieten voor de sector van
de etnisch-culturele minderheden. Er is een toena-

me van 1,5 percent of 135.000 euro voor anciënni-
teit.

– Progr. 41.9 : Integrale jeugdhulpverlening

Er is hier enkel een indexaanpassing. Bij de initiële
begroting ging men uit van een gezondheidsindex
van 1,5 percent. Die blijkt nu slechts 1,3 percent te
bedragen.

– Progr. 42.1 : Volksgezondheid

De grootste aanpassing betreft een bijkomend kre-
diet voor de weddedrift in de geestelijke gezond-
heidszorg. Voorts werd een bedrag van 420.000
euro DAC-kredieten van progr. 42.2 Medisch-Soci-
aal beleid overgeheveld.

– Progr. 42.2 : Medisch-Sociaal beleid

Een bedrag van 420.000 euro werd overgeheveld
naar progr. 42.1 Volksgezondheid. Er zijn ook her-
schikkingen voor de Algemene Cel Drugsbeleid en
de Logo’s.

– Progr. 42.3 : Psychiatrische verpleging

Voor de psychiatrische ziekenhuizen zijn er bijko-
mende middelen voor een aantal maatregelen.

II. Algemene bespreking

Mevrouw Sonja Becq stelt dat de verhogingen voor
het Vlaams Fonds voor het wegwerken van de
wachtlijsten, voor de Bijzondere jeugdzorg, voor
het VIPA en voor het statuut van de onthaalouders
in de lijn van de verwachtingen lagen.

De spreker betreurt wel dat er voor de 10. 000 bij-
komende plaatsen in de kinderopvang, die door de
regering zijn beloofd, enkel middelen vrijkomen in
het kader van het Vlaams werkgelegenheidsak-
koord. Voor het overige bevat de begrotingsaan-
passing geen enkele aanwijzing over hoe men die
10.000 extra plaatsen wil realiseren. Kan de minis-
ter een actuele stand van zaken geven met betrek-
king tot de toename van de plaatsen in de kinder-
opvang ? 

De spreker vraagt ook hoe ver het staat met de uit-
betalingen door de Nationale Loterij aan de voor-
zieningen. In welke mate gaat de Nationale Loterij
haar engagementen uit het verleden na ? Wat is het
perspectief op een eigen regelgeving voor de beste-
ding van de middelen voor de toekomst ? Voor de
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betrokken sectoren is het belangrijk om hier zicht
op te hebben.

Mevrouw Inge Blauwhoff, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat de infrastruc-
tuurkredieten voor 2002 zijn toegekend aan het
Vlaams Fonds. Voor de werkingskredieten stelt
zich het probleem dat er altijd een vertraging is van
één jaar, waardoor de werking van 2002 pas een
subsidie krijgt in 2003. Met betrekking tot het en-
gagement van de Nationale Loterij uit het verleden
zijn werkafspraken gemaakt met diensten van de
Nationale Loterij om tegen september 2004 alle
achterstallen te laten wegwerken. Wat betreft de
besteding van de middelen voor de toekomst is er
nog deze maand een overleg met de koepels voor-
zien om de voorstellen van nieuwe criteria te toet-
sen. Er wordt ook een omzendbrief voorbereid
naar alle voorzieningen met melding van de nieu-
we criteria. De omzendbrief wordt voorzien tegen
september.

III. Bespreking per programma

– Progr. 40.2 : Vlaams Infrastructuurfonds voor
persoonsgebonden aangelegenheden (VIPA)

Mevrouw Sonja Becq vraagt een stand van zaken
met betrekking tot de aanvragen voor VIPA-subsi-
diëring in de rusthuissector. Voorts vraagt de spre-
ker of alle rusthuizen erkend kunnen worden.
Welke rusthuizen kunnen de bouwwerken starten ?
In het verleden werd gesteld dat alle rusthuizen die
tot 2001 een aanvraag hebben ingediend, kunnen
starten. Blijft dit zo nu de werkingsmiddelen in
deze begrotingsaanpassing worden verminderd ?
Als de begrotingsaanpassing wordt goedgekeurd,
wanneer gebeuren dan de eerste uitbetalingen aan
de initiatiefnemers ? Gebeurt dat nog dit jaar ? 

De minister belooft deze stand van zaken. Me-
vrouw Karine Moykens, leidend ambtenaar VIPA,
voegt hier namens de minister aan toe dat als de
37,5 miljoen euro van het FFEU worden goedge-
keurd, alle dossiers kunnen worden gehonoreerd
die zijn ingediend in 2001. Intussen zijn er 19 nieu-
we dossiers ingediend die al zijn geadviseerd. Hier-
voor zou 70 miljoen euro nodig zijn. Ten slotte zijn
er nog acht nieuwe dossiers die nog niet zijn gead-
viseerd. Gemiddeld is er 4 miljoen euro per dossier
nodig. Wanneer de FFEU-middelen zijn goedge-
keurd, duurt het nog twee tot drie maanden vooral-
eer het VIPA over de middelen beschikt. Op dat
ogenblik – in het najaar – worden de dossiers aan
de minister voorgelegd en worden de subsidiebe-
loftes verleend. Vanaf het najaar kunnen de initia-
tiefnemers de werken starten. De effectieve uitbet-

aling gebeurt uiteraard maar op het ogenblik dat
de werken starten.

Mevrouw Sonja Becq vraagt verduidelijking bij de
evaluatiecommissie die zich buigt over de VIPA-
werking. Wie maakt deel uit van deze commissie ;
wat doet deze commissie ? Is het zo dat enkel de
ziekenhuizen onder de loep worden genomen ? Op
14 mei 2003 overhandigde de expertencommissie
een rapport aan de minister. Wat zijn de
resultaten ? De VIPA-subsidiëring behelst naast de
ziekenhuizen nog tal van andere sectoren. Worden
ook deze sectoren onder de loep genomen ? Wat
zal er met de resultaten gebeuren ? 

Mevrouw Karine Moykens antwoordt dat de ex-
pertencommissie op 14 mei inderdaad een rapport
aan de minister heeft overhandigd. Gisteren heeft
de begeleidingscommissie vergaderd. Deze com-
missie bestaat uit vertegenwoordigers van alle be-
trokken administraties en koepels. Ze hebben een
advies uitgebracht. Zodra het verslag van deze ver-
gadering is opgesteld, wordt het aan de minister
bezorgd. Volgende week komt de interkabinetten-
werkgroep samen. Nadien zal de minister het rap-
port en de adviezen bestuderen. Er moet nog wor-
den nagegaan of het wenselijk is om ook de oude-
rensector onder de loep te nemen. Dit was in elk
geval voorzien in de oorspronkelijke beslissing van
de Vlaamse regering. Er gaan ook stemmen op om
het onderzoek uit te breiden naar nog andere sec-
toren.

– Progr. 40.3 : Kredieten in het kader van het soci-
aal akkoord

Mevrouw Sonja Becq vraagt verduidelijking bij de
VIA-middelen. Op macro-vlak wordt het akkoord
goed uitgevoerd, maar op het vlak van de voorzie-
ningen blijkt de uitvoering van het akkoord niet al-
tijd even evident te zijn.

– Programma 41.1 : Algemeen welzijnsbeleid

– CICOV

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt vast dat de
middelen voor het CICOV al verschillende jaren
niet opgebruikt worden. Wat is daarvoor de
reden ? De heer Jan Casaert, afdelingshoofd Alge-
meen Welzijnsbeleid, WVC, bevestigt dit gegeven.
Geplande initiatieven konden niet worden uitge-
voerd volgens het geplande ritme. Dit werd ook in
de hand gewerkt door de voortdurende verbouwin-
gen. Een tweede verklaring is dat het om over-
schatte uitgaven ging ; goed beheer houdt in dat
men ze terugstort.
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– Vlaams Zorgfonds

De heer Felix Strackx merkt op dat de inkomsten
uit beleggingen gedaald zijn. Dat had hij reeds
vroeger voorspeld. Welk rendement haalde men,
uitgedrukt in percent ? De heer Luc Huybrechts,
directeur-projectleider, administratie Gezin en
Maatschappelijk Welzijn, WVC, zegt dat het niet
eenvoudig is het intrestpercentage voor deze be-
grotingsaanpassing vast te stellen. Men heeft zich
zoveel mogelijk gebaseerd op de realiteit. Het eer-
ste kwartaal 2003 hebben de beleggingen 3,9 mil-
joen euro opgebracht. Het betreft kortlopende be-
leggingen. Bij het begin van 2003 bedroeg de in-
trestvoet 2,93 percent ; aan het einde van dat kwar-
taal bedroeg ze 2,51 percent. Voor de overige
maanden (tot november 2003) werd de intrestvoet
geraamd op 2,35 percent. Vanaf 1 november 2003
wordt gestart met extern vermogensbeheer waarbij
het geld wordt toegewezen aan twee obligatieman-
daten en een aandelenmandaat. Daarop wordt een
rendement van 3,75 percent verwacht. De heer
Felix Strackx vraagt waarom niet eerder op die for-
mule werd overgestapt. De heer Luc Huybrechts
antwoordt dat er tijd nodig was om dit adequaat
voor te bereiden.

De huurgelden voor 2003 worden geraamd op 200
duizend euro. Van de basishuur wordt 37,5 percent
gedragen door het Vlaams Zorgfonds. Wordt de
rest door de Zorgkas bekostigd, vraagt de heer
Felix Strackx. Spreker vindt dat zeer veel wordt be-
taald aan huurgelden. Hoeveel mensen worden er
tewerkgesteld ? Er worden zeven extra personeels-
leden aangeworven. Is telewerken niet mogelijk ?
Is het niet rendabeler om een deel van een gebouw
te kopen ?

De heer Luc Huybrechts verduidelijkt dat in 2002
124 duizend euro aan effectieve huurlasten betaald
werden. Daarnaast gingen 44 duizend euro naar
huurwerken (aanpassingen van verdiepingen, op
vier jaar af te schrijven), plus 22 duizend naar an-
dere huurlasten (energie enz.). Momenteel werken
er 15,5 VTE personeelsleden, wat onvoldoende is.
Er is bijkomend personeel voorzien voor het weg-
werken van dossiers en het opmaken van de statis-
tieken.

De kosten voor huisvesting bedragen volgens de
heer Felix Strackx ruwweg 22 duizend per jaar per
persoon, wat volgens spreker zeer veel is. De heer
Luc Huybrechts antwoordt dat huren (een optie
van het ministerie) in Brussel duur is en dat er wel
ruimte op overschot werd voorzien voor bijko-
mend personeel.

De werkingskosten van de Vlaamse Zorgkas zijn
opgelopen tot 1.642 duizend euro. De heer Felix
Strackx vindt dat een zeer hoog bedrag. Hoeveel
mensen worden ambtshalve aangesloten door de
Vlaamse Zorgkas ? Het lid heeft de indruk dat de
kosten hoger zijn dan de opbrengst. De heer Luc
Huybrechts antwoordt dat 65.000 leden vrijwillig
aangesloten zijn. Pas in 2003 zal worden overge-
gaan tot de ambtshalve aansluiting. Eerstdaags zal
daartoe een mailing gebeuren. Het gaat om onge-
veer 250.000 personen. Mevrouw Ria Van Den
Heuvel vraagt of men een zicht heeft op het profiel
van die personen. De heer Luc Huybrechts ant-
woordt ontkennend. Het rijksregister werd verge-
leken met de ledenbestanden van de zorgkassen.
Daaruit kan men wel afleiden dat meer jongeren
nog niet zijn aangesloten. Van de 25- tot 45-jarigen
is ongeveer 10 percent niet aangesloten.

Mevrouw Marijke Dillen vraagt of men zal over-
gaan tot een gerechtelijke procedure (bv. burgelij-
ke dagvaardiging) als de desbetreffende personen
niet reageren op de mailing. De heer Felix Strackx
rekent uit dat de kosten hoger zullen zijn dan de
baten : men kan hooguit 250.000 maal een bijdrage
van gemiddeld 20 euro verwachten, terwijl de wer-
kingskosten 1.642 duizend euro bedragen. Wat is
het nut dan van een dergelijke ambtshalve aanslui-
ting ? Mevrouw Patricia Ceysens repliceert dat het
de bedoeling is dat iedereen verzekerd is.

Progr. 41.2 : Bijzondere jeugdbijstand

In het algemeen vraagt mevrouw Trees Merckx-
Van Goey hoeveel cliënten bereikt worden door de
bijzondere jeugdzorg. Mevrouw Veerle Verhulst,
kabinetsmedewerker, antwoordt dat het aantal
cliënten in begeleiding terug te vinden is in de
prestatiebegroting.

– Werkingskosten gemeenschapsinstellingen – par-
ticuliere voorzieningen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt vast dat de
gemeenschapsinstellingen globaal gezien minder
middelen nodig hebben. Nochtans zijn de wer-
kingskosten gestegen. Het lid wenst hier de link te
leggen naar de private voorzieningen waar de wer-
kingskosten al jaren niet aangepast zijn. Wordt die
aanpassing niet meegenomen voor alle voorzienin-
gen ?

De heer Stefan Van Eekert, kabinetsmedewerker,
antwoordt dat een onderscheid moet worden ge-
maakt tussen openbare en private voorzieningen.
Op de werkingskosten voor de openbare instellin-
gen werd een lineaire besparing doorgevoerd. Voor
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de private voorzieningen heeft de lineaire bespa-
ring geen effect gehad. De inspanningen voor de
private voorzieningen zijn tweeledig. Enerzijds
werd de VIPA-subsidiëring opengesteld voor die
voorzieningen zonder dat de werkingskosten voor
huur, koop en onderhoud van gebouwen vermin-
derd zijn. Anderzijds is ten gevolge van het VIA-
akkoord de volledige indexatie van de werkings-
kosten opnieuw ingevoerd en werd het verlies van
vorige jaren door de niet-indexatie terugbetaald.

Mevrouw Inge Blauwhoff, kabinetsmedewerker,
verduidelijkt verder dat de vermindering van de
dotatie aan de gemeenschapsinstellingen het ge-
volg is van verschillende bewegingen : een vermin-
dering wegens andere ontvangsten (de overdracht
van het niet-gebruikt saldo van 2002 (-92 duizend
euro), een verhoging van de eigen inkomsten (-39
duizend euro), de vermeerdering van de werkings-
kosten (+26 duizend euro), en bij de begrotings-
aanpassing een inhouding op de werkingskosten (-
50 duizend euro).

– Fonds Bijzondere Jeugdbijstand

Bij het Fonds Bijzondere Jeugdbijstand worden di-
verse initiatieven aangekondigd zonder veel uitleg
(bv. initiatieven inzake plaatsing van kinderen in
pleeggezinnen en voorzieningen, uitgaven voor ex-
perimenten en wetenschappelijk onderzoek, de uit-
gaven voor preventie). Mevrouw Riet Van Cleu-
venbergen vraagt om verduidelijking. De heer
David Debrouwere, teamverantwoordelijke Voor-
zieningenbeleid, afdeling Bijzondere Jeugdbijstand,
administratie Gezin en Maatschappelijk Welzijn,
WVC, antwoordt dat het hier gaat om een uitbrei-
ding van de overeenkomst met de ondersteunings-
structuur. Er komen meer middelen voor herstel-
gerichte afhandeling en kinderrechten.

De heer Herbert Van Keymeulen, afdelingshoofd
Bijzondere Jeugdbijstand, administratie Gezin en
Maatschappelijk Welzijn, WVC, antwoordt dat de
bijzondere jeugdbijstand een lange traditie heeft
inzake preventie. Door de PIP-PEP-oefening (per-
soneelsimplementatieplan  –  personeelsevaluatie-
plan) konden grondige wijzigingen worden doorge-
voerd met betrekking tot de preventiewerking.
Door deze hervormingen zijn de preventiewerkers,
die in het verleden solo-werkers waren die her en
der projecten uitwerken, nu geclusterd in provin-
ciale preventieteams. Ook de signaalfunctie wordt
uitgewerkt. De bijzondere jeugdbijstand heeft een
goed zicht op de problemen. Door het uitzenden
van signalen naar politieke en andere overheden
kan worden aangegeven hoe de input, die onder
maatschappelijke druk steeds toeneemt, toch

enigszins kan worden afgeremd. Dankzij de PIP-
PEP-oefening zijn niet enkel grote herstructurerin-
gen doorgevoerd langs de aanbodzijde, maar ook
langs de vraagzijde. Bedoeling is de aanbodzijde te
doen kantelen naar de vraagzijde, en de vraagzijde
sterker te maken, zodat door gekwalificeerd perso-
neel, een goede methodiek en een goede informati-
sering veel slagvaardiger kan worden gewerkt.

Mevrouw Sonja Becq merkt op dat de preventie-
werkers vroeger ook al binnen hun regio samen-
werkten, niet binnen de bijzondere jeugdzorg maar
wel rond specifieke thema’s zoals kindermishande-
ling. Blijven deze samenwerkingsverbanden be-
staan ? Voorts vraagt de spreker of ze het goed be-
grepen heeft dat er nog steeds evenveel werk is, en
dat er niet meer mensen tewerkgesteld zijn, maar
dat ze door de provinciale groepering extra onder-
steuning krijgen ? 

De heer Herbert Van Keymeulen antwoordt dat
deze samenwerking wordt behouden. Voorts wijst
de spreker erop dat er wel degelijk meer personeel
is. Het personeel krijgt ook extra ondersteuning
van de centrale administratie en van multidiscipli-
naire teams. De slagkracht en efficiëntie van de
preventieprojecten is ook toegenomen.

Mevrouw Patricia Ceysens vraagt om over het do-
cument te kunnen beschikken met de resultaten
van het onderzoek naar de maatschappelijke druk.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt of het
fonds voldoende middelen bevat voor de doel-
groep van de niet-begeleide minderjarigen. Komen
alle middelen voor deze doelgroep uit het fonds ?
De heer David Debrouwere antwoordt dat de mid-
delen inderdaad uit het fonds komen. Er zijn wel
een aantal voorzieningen erkend die specifiek ge-
richt zijn op de begeleiding van niet-begeleide min-
derjarigen, zoals het huis in Aalst.

De uitgaven in 2002 zijn gedaald doordat nieuwe
initiatieven vertraging opliepen, stelt mevrouw
Riet Van Cleuvenbergen vast. Om welke gaat het
en heeft dit gevolgen (gehad) voor de begroting
2003 ? Mevrouw Marijke Dillen sluit zich daarbij
aan.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vermoedt dat
de instelling in Ekeren één van de nieuwe initiatie-
ven is die nog niet op kruissnelheid zijn. Allicht is
de infrastructuur nog niet ter beschikking. Het lid
vraagt naar de stand van zaken.

De heer Herbert Van Keymeulen, afdelingshoofd
Bijzondere Jeugdbijstand, administratie Gezin en
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Maatschappelijk Welzijn, WVC, zegt dat de druk
op de bijzondere jeugdbijstand steeds toeneemt. In
de private voorzieningen bestaat een hoog bezet-
tingspercentage. In de begroting 2002 werd 7.189
duizend euro uitgetrokken voor nieuw initiatief :
initieel 2.727 duizend euro, plus 4.462 duizend euro
bij de begrotingsaanpassing. Die middelen konden
niet ineens worden aangewend omdat dit een gron-
dig voorbereidend onderzoek vergt, dat meer en
meer vanuit de vraagzijde wordt gevoerd. De ver-
wijzende instanties in de verschillende regio’s wor-
den geraadpleegd over de meest urgente noden.
Deze oefening is klaar en de dossiers werden aan
het kabinet doorgegeven. Met de middelen van
2002 werd reeds een uitbreiding gerealiseerd van
onder meer de 1bis-capaciteit. Nieuw initiatief zit
in de pipeline (3 miljoen euro voor Antwerpen,
waar de grootste problemen zijn gesitueerd en 1,5
miljoen euro voor de overige provincies). Er zijn
ook grote inspanningen geleverd inzake projecten :
vooral de gestructureerde residentiële projecten
die aansluiten bij de output van de gemeenschaps-
instellingen (individuele opvang), ook time out-
projecten en bijkomende initiatieven voor regio’s
waar een tekort is aan een bepaald type van voor-
ziening. De middelen op de begroting 2003 zullen
dit jaar nog volledig besteed worden (7.189 dui-
zend euro). Dit betekent een grote input zowel
kwantitatief als kwalitatief.

De time out-projecten werden verlengd. Mevrouw
Ria Van Den Heuvel vraagt of de middelen daar-
voor van Onderwijs en het Fonds Bijzondere
Jeugdbijstand reeds van bij het begin ingeschreven
waren ? Worden de projecten op een of andere ma-
nier regulier ?

Er wordt reeds lang gedacht over het regulier
maken van projecten, zegt de heer Van Keymeulen.
De sector is in de loop der tijd sterk gediversifieerd
en zeer veel contracten werden naderhand omge-
zet in reguliere categorieën. Dat is een goede zaak.
In de toekomst zal het systeem van categorieën wel
voorbijgestreefd raken door de evolutie naar regu-
liere eenheden van hulpverlening, de zgn. modules
die ontwikkeld worden in het kader van de integra-
le jeugdhulpverlening.

Mevrouw Veerle Verhulst, kabinetsmedewerker,
antwoordt verder dat met de minister van Onder-
wijs overeengekomen is om de time out-projecten
tijdens de projectfase elk voor de helft te financie-
ren. In maart 2005 wordt de evaluatie afgerond. Er
zal worden nagegaan of de projecten een duurza-
me erkenning nodig hebben. Het aspect ‘project’
wordt heel letterlijk genomen. Er is een degelijke
ondersteuning vanuit de Koning-Boudewijnstich-
ting.

– Gemeenschapsinstellingen

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey zou graag de
verhouding kennen tussen de verplichtingen voor
het bestaand personeelskader enerzijds en verrui-
ming van het personeelskader anderzijds. Het is
bijvoorbeeld bekend dat de personeelsomkadering
in de halfopen instelling in Mol onvoldoende is.
Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt wat er
vervat zit in de middelen voor de gemeenschapsin-
stellingen, te meer daar het centrum in Ekeren nog
niet in werking is.

De heer Stefan Van Eekert antwoordt dat de mid-
delen voor het personeel bij de gemeenschapsin-
stellingen vervat zitten in het programma Interde-
partementale bestaansmiddelen. Daar is een glo-
baal bedrag van 1.089 duizend euro gereserveerd
voor de uitbreiding van het personeel. De midde-
len zullen ten eerste worden ingezet voor een bete-
re omkadering in de gemeenschapsinstellingen, en
ten tweede voor het personeel in Ekeren. Momen-
teel wordt de PIP-PEP-oefening gemaakt om bij-
komend personeel aan te werven voor het pedago-
gische luik, met name voor de dubbele bezetting.
Voormalig minister Vogels heeft de dubbele bezet-
ting altijd gesteund en was bereid het nodige per-
soneel aan te werven zodra de PIP- en PEP-pro-
cessen zouden zijn afgerond. De PIP-oefening is in-
tussen goedgekeurd door voormalig minister Vo-
gels. Van zodra de PEP is goedgekeurd, kan met de
uitvoering worden begonnen.

Verder vraagt mevrouw Trees Merckx-Van Goey
naar de stand van zaken betreffende de bouwwer-
ken in de gemeenschapsinstelling in Mol. Wanneer
worden de gebouwen in gebruik genomen ? Waar
is de weerslag daarvan in de begroting terug te vin-
den ?

De heer Karel Henderickx antwoordt dat er voor
Mol een masterplan was, voor een volledige aan-
passing van de site. De werken zullen nog enkele
jaren duren. Een aantal zaken zijn wel al gereali-
seerd. Zo is er een volledig nieuw administratief
gebouw. In de gesloten instelling De Hutten is de
rechterleefvleugel sinds 1 januari 2002 hernieuwd.
De werken aan de andere leefvleugel worden nu
aangevat. In De Markt is het crisisgebouw zo goed
als afgewerkt. Het wordt in september in gebruik
genomen. De ruwbouw van het school- en lesge-
bouw is gerealiseerd. Het kan misschien nog eind
dit jaar in gebruik worden genomen. Eventueel
wordt nog een nieuwe leefgroep bijgebouwd, om
de leefgroepen te kunnen reduceren van twaalf
naar tien personen. Hierdoor vermindert ook de
belasting voor de begeleiders. Voor De Hutten zal
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worden nagegaan welke verdere nieuwbouw moge-
lijk is.

– Everberg

Mevrouw Marijke Dillen wil weten of in het Cen-
trum Everberg De Grubbe nu wel voldoende op-
vangplaatsen zijn. Het lid heeft vernomen dat aan
Franstalige zijde de plaatsen continu bezet zijn en
dat aan Vlaamse zijde ook problemen zouden rij-
zen.

Mevrouw Veerle Verhulst antwoordt dat er mo-
menteel inderdaad meer jongeren in Everberg ver-
blijven. Dat houdt rechtstreeks verband met het
verminderen van de buffercapaciteit in de gemeen-
schapsinstellingen. Oorspronkelijk waren er vijf
bufferplaatsen in de gemeenschapsinstellingen. Op
uitdrukkelijke vraag van de jeugdrechters werd
deze buffercapaciteit verkleind. Dit was een be-
wuste keuze. Hierdoor kan Everberg optimaler
worden gebruikt voor die jongeren die wegens een
ernstig delict uit de maatschappij moeten worden
verwijderd.

Mevrouw Marijke Dillen vraagt of de bezettings-
graad in Everberg problematisch wordt. De heer
Karel Henderickx antwoordt dat er in Everberg 24
plaatsen zijn voor jongeren die door een Neder-
landstalige jeugdrechtbank worden verwezen. Er
zijn nooit meer dan twintig plaatsen bezet geweest.
Meestal schommelt de bezettingsgraad tussen
twaalf en twintig plaatsen. Er wordt op toegezien
dat jongeren die daarvoor in aanmerking komen,
kunnen doorstromen naar de gemeenschapsinstel-
lingen. Door Everberg optimaal aan te wenden,
komen in de gemeenschapsinstellingen plaatsen
vrij voor jongeren in een problematische opvoe-
dingssituatie of voor jongeren die lichtere feiten
hebben gepleegd.

– Progr. 41.3 : Bejaardenzorg

Mevrouw Sonja Becq stelt dat er in de rusthuissec-
tor wel experimenten en demonstratieprojecten
zijn om vernieuwing in de regelgeving in te bren-
gen, maar werden deze al geëvalueerd ? 

De heer Robert Geeraert, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat vorig jaar sep-
tember een communicatiedag plaatsvond over de
evaluatie van de demonstratieprojecten. Ook dit
jaar zal dat gebeuren. De sector krijgt dan informa-
tie over de besteding van de middelen en over de
resultaten van de projecten. Een aantal elementen
zijn reeds opgenomen in het voorvoorontwerp van
het woon- en zorgdecreet, bijvoorbeeld de mogelij-

ke bijdrage van onthaalgezinnen die zouden wor-
den gerecruteerd door de diensten voor gezinszorg.
Het is de bedoeling om de resultaten van de nieu-
we projecten met federale middelen te verwerken
in een verbeterde regelgeving, van zodra het jaar is
afgelopen waarin de projecten werden uitgevoerd.

Op de vraag van mevrouw Sonja Becq of het parle-
ment over de resultaten kan beschikken vooraleer
de regelgeving wordt aangepast, antwoordt de heer
Robert Geeraert bevestigend.

Mevrouw Sonja Becq wil weten of het ontwerp van
woon- en zorgdecreet, dat door minister Vogels
voor deze legislatuur was beloofd, nog deze legisla-
tuur bij het Vlaams Parlement wordt ingediend en
behandeld. Neemt de nieuwe minister dit engage-
ment over ? Het decreet zou 1 januari 2003 van
kracht worden, maar totnogtoe heeft het parlement
enkel een voorlopige versie gezien.

De minister antwoordt dat het ontwerp van woon-
en zorgdecreet deel uitmaakt van de dossiers die
zij overneemt van minister Vogels. Zij zal zich hier-
over uitspreken wanneer zij het dossier bestudeerd
heeft.

– Programma 41.4 : Gezinsaangelegenheden

– Gezinsaangelegenheden buiten Kind en Gezin

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt of het
expertisecentrum kraamzorg al operationeel is. De
heer Stefan Van Eekert, kabinetsmedewerker, ant-
woordt dat het centrum eerstdaags in werking zal
treden. Het lid vraagt of de begrote middelen ef-
fectief aangewend zullen worden in 2003. De heer
Stefan Van Eekert, kabinetsmedewerker, ant-
woordt bevestigend.

– Kind en Gezin

– Kindermishandeling

De cijfers over kindermishandeling tonen een toe-
nemend aantal aanmeldingen. Volgens mevrouw
Ria Van Den Heuvel kan dit gezien worden als een
succes inzake detectie en registratie. Kunnen de
vertrouwenscentra kindermishandeling (VK’s) hun
opdracht nog aan met de toenemende aanmeldin-
gen ? Zijn er plannen terzake ? De heer Lieven
Vandenberghe, administrateur-generaal van Kind
en Gezin, deelt mee dat met de VK’s werd nage-
gaan welke dringende maatregelen getroffen moes-
ten worden. Voor 2003 worden bijkomende midde-
len uitgetrokken voor de VK’s (voor de aanwer-
ving van 0,75 extra VTE per centrum voor de op-
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volging van de aanmeldingen). Een meer funda-
mentele oplossing is echter noodzakelijk. In op-
dracht van de minister werkt Kind en Gezin aan
een analyse van de opdrachten en de werking van
de centra. Tegen eind september wordt een voor-
stel aan de minister voorgelegd dat de druk moet
verminderen. De VK’s hebben nu het gevoel er al-
leen voor te staan. Er moet worden nagegaan
welke opdrachten door anderen waargenomen
kunnen worden.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt of de
VK’s ook zwaarder onder druk zijn komen te staan
doordat de centra voor leerlingenbegeleiding
(CLB’s) dossiers doorschuiven door de zware vac-
cinatieprogramma’s die ze moeten realiseren. De
heer Lieven Vandenberghe antwoordt dat de druk
inzake kindermishandeling algemeen is toegeno-
men. Ook de centra voor geestelijke gezondheids-
zorg ervaren dat.

– Kinderopvang

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen wil weten of er
voldoende middelen zijn ingeschreven voor het so-
ciaal statuut voor de onthaalouders. Mevrouw Pa-
tricia Ceysens heeft de indruk dat de invoering van
het sociaal vangnet vrij geruisloos verlopen is.
Klopt dit ? Verloopt de invoering vlot ? De heer
Patrick Bedert, kabinetsmedewerker, zegt dat het
om een enorme operatie gaat. Het is nog te vroeg
voor een evaluatie, maar tot nog toe is de gevrees-
de leegstroom uitgebleven. Een aantal onthaalou-
ders wachten allicht af tot ze voor zichzelf de reke-
ning hebben kunnen maken. Er is wel een toene-
mend aantal vragen van kandidaat-onthaalouders
die echter nog aarzelen om in het beroep te stap-
pen. De administratieve en technische uitwerking
van het sociaal vangnet is een enorm werk. De
diensten voor opvanggezinnen moeten de gegevens
registreren en doorgeven aan RSZ en RVA die ze
moeten verwerken. Er rijzen nog problemen. Aan-
vankelijk heeft de federale minister van Sociale
Zaken ervoor geopteerd om voor alle onthaalou-
ders via de gewone RSZ te werken. Vlak voor de
ingang van het sociaal vangnet werd er toch voor
gekozen om voor onthaalouders aangesloten bij
een dienst georganiseerd door een openbaar be-
stuur te werken via de RSZ-PPO (specifieke RSZ
voor plaatselijke en provinciale openbare bestu-
ren). Daarvoor is nu een werkbare oplossing uitge-
werkt, terwijl er nog problemen rijzen voor de ge-
wone RSZ. Daar wordt aan gewerkt.

Hoe verloopt de toekenning van de middelen in
het kader van het werkgelegenheidsakkoord tussen
werkgevers en werknemers, vraagt mevrouw Patri-

cia Ceysens. Voor de buitenschoolse kinderopvang
(BKO) zouden 1400 plaatsen toebedeeld worden.
Ook voor flexibele opvang zouden bijkomende
plaatsen toegekend worden. Mevrouw Patricia
Ceysens is beducht voor flexibele opvang (bv. zeer
vroege of late opvang voor al iets oudere kinde-
ren). Wat zal flexibele opvang hier juist inhouden ?

Het werkgelegenheidsakkoord 2003-2004 voorziet
in middelen voor 1400 bijkomende plaatsen in
IBO’s (initiatieven buitenschoolse opvang) over 2
jaar gespreid, bevestigt de heer Patrick Bedert. Die
plaatsen worden hopelijk nog voor de zomer door
Kind en Gezin toegekend in overleg met de admi-
nistratie Werkgelegenheid volgens het geijkte stra-
mien. Voor de flexibele opvang worden tweemaal
25 VTE toegekend, gespreid over 2003 en 2004.
Het gaat dus om een beperkte, gerichte input. De
wijze van toekenning is cruciaal. Het is immers de
eerste maal dat de notie flexibele opvang in een re-
gulier kader tot stand komt. Daarom werd aan
Kind en Gezin advies gevraagd : hoe kan men
flexibele opvang enten op – bij voorkeur – de
sterkste opvangvormen (met een stevige reguliere
personeelsbezetting) ? Er moet ook gezocht wor-
den naar de grenzen van die flexibiliteit (begin- en
einduur, occasionele opvang, onmiddellijke instap).
Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt in hoe-
verre de bestaande knowhow van experimenten
meegenomen wordt. De heer Lieven Vandenberg-
he antwoordt dat in het advies naar bestaande er-
varingen verwezen zal worden.

Mevrouw Inge Blauwhoff, kabinetsmedewerker,
verduidelijkt verder dat voor BKO en flexibele op-
vang een provisioneel krediet van 25 miljoen euro
wordt ingeschreven op programma 24.6, dat in de
loop van het jaar bij herverdelingsbesluit overge-
heveld wordt naar Kind en Gezin.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen herinnert eraan
dat voormalig minister Mieke Vogels inzake het
Fonds voor Collectieve Uitrusting en Diensten
(FCUD) naar het Arbitragehof zou stappen. Is dat
gebeurd ? De heer Patrick Bedert bevestigt dat de
Vlaamse regering beslist heeft de zaak aanhangig
te maken bij het Arbitragehof. De opdracht is ge-
geven aan de advocaat. Verder vraagt het lid dat de
minister een stand van zaken van de toegewezen
plaatsen kinderopvang zou bezorgen.

– Vaccinatiedatabank

Onlangs werd te kennen gegeven dat de vaccinatie-
databank uitgebreid wordt tot de 18-jarigen. Me-
vrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt zich af wat
er ondernomen wordt voor de 18-plussers. Me-
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vrouw Ria Van Den Heuvel wenst te weten of de
huisartsen voldoende uitgerust zijn om met de vac-
cinatiedatabank te kunnen werken. De heer Lieven
Vandenberghe antwoordt dat de databank tot nu
toe de vaccinaties tot 3 jaar door Kind en Gezin
omvat, aangevuld met een aantal vaccinaties door
privé-artsen. Er zijn ook al verschillende akkoor-
den met CLB’s uit Limburg om gegevens uit de da-
tabank te consulteren. De belangrijkste stap is nu
beslist is het geheel open te trekken. Kind en
Gezin biedt de infrastructuur aan, maar het is de
bedoeling dat de databank volgend jaar niet langer
alleen door Kind en Gezin beheerd wordt. De
vraag leeft al langer om de databank te laten behe-
ren door de verschillende partners in vaccinatie.
Dit zal in verschillende stappen gerealiseerd wor-
den.

Reeds heel wat huisartsen en de meeste kinderart-
sen – die toch het merendeel van de vaccinaties
buiten Kind en Gezin uitvoeren – beschikken over
de nodige infrastructuur. In Deinze loopt momen-
teel een proefproject waar privé-artsen reeds gege-
vens inbrengen in de vaccinatiedatabank via inter-
net.

De heer Jan Van Duppen meent dat dus een volle-
dige dekking gerealiseerd zou worden via de con-
sultatie van Kind en Gezin, de schoolartsen en de
pediaters. Wat is de positie van de huisarts idealiter
in dat systeem ? De heer Lieven Vandenberghe
antwoordt dat 5 percent van de vaccinaties van
jongere kinderen door huisartsen gebeurt. Het is
belangrijk ook die in het systeem te hebben. In het
voorstel dat met de minister van Gezondheid
wordt besproken, wordt ervoor geopteerd om bij
het beheer van de databank ook de huisartsen te
betrekken. Pediaters staan in voor 15 percent van
de vaccinaties bij kinderen jonger dan drie jaar.
Het aandeel van de huisartsen is groter voor kinde-
ren op latere leeftijd.

De heer Felix Strackx wil weten of iedere arts de
databank zal kunnen raadplegen. De heer Lieven
Vandenberghe verduidelijkt dat de aangesloten
artsen, die zelf hun vaccinaties inbrengen, de data-
bank kunnen raadplegen. Het is de bedoeling het
proefproject uit te breiden. Er is wel nog een pro-
bleem inzake de beveiliging van het systeem. Men
zou de artsen toegang tot het systeem willen geven
via het nummer van de SIS-kaart.

– Kinderen en armoede

Kind en Gezin doet heel wat inspanningen inzake
kinderen en armoede. Vooral het probleem van de
slechte huisvesting is cruciaal. Treedt Kind en

Gezin actief op om hierin verbetering te bewerk-
stelligen, vraagt mevrouw Riet Van Cleuvenbergen.

Voor de zomer wordt een evaluatie van de actie
kansarmoede en de inloopteams voorgelegd aan
het bureau van Kind en Gezin, waarna voorstellen
zullen worden geformuleerd voor de minister om
de programma’s te verbeteren, zegt de heer Lieven
Vandenberghe. De doelgroep wordt voldoende be-
reikt, maar er is verbetering mogelijk wat de keuze
van het soort acties betreft. Huisvesting is één van
die problemen. De verpleegkundigen van Kind en
Gezin zijn genoodzaakt initiatieven te nemen,
maar om de huisvesting te verbeteren stuit men op
veel muren. Kind en Gezin kan hierin maar zijde-
lings een rol in spelen. Er gebeurt ook geen regis-
tratie.

Volgens mevrouw Patricia Ceysens zouden projec-
ten inzake opvang van kansarme kinderen omge-
vormd worden naar reguliere kinderdagverblijven
(KDV). Aanvankelijk was nochtans sprake van
KDV-plus. Hun contracten worden gefinancierd
met middelen van de Nationale Loterij, maar in
2004 zouden die in het gedrang komen. De heer
Lieven Vandenberghe meent dat dit niet op één
hoop gegooid mag worden. Het is steeds de be-
kommernis van Kind en Gezin geweest om die
proefprojecten – die overigens zeer goed lopen –
bestaanszekerheid te geven. Daar rijst geen pro-
bleem. Wel over het ‘surplus’, dat niet verzekerd is
na midden 2004. De middelen van de Nationale
Loterij zijn immers gehalveerd.

– Adoptie

In een persmededeling van de minister werd te
kennen gegeven dat adopties vanuit Cambodja
problematisch zijn. Mevrouw Patricia Ceysens
wenst hierover meer te weten. Wordt adoptie via
alle kanalen stopgezet, zowel via de adoptiedienst
als de zelfstandige adopties ? Mevrouw Adelheid
Byttebier, Vlaams minister van Welzijn, Gezond-
heid en Gelijke Kansen, antwoordt dat adopties
vanuit Cambodja eind vorig jaar opgestart zijn. Er
wordt gestreefd naar maximale zekerheid wat be-
treft de herkomstlanden ; absolute zekerheid be-
staat er niet. De maximale zekerheid wordt inge-
bouwd door ten eerste alleen te werken met speci-
fieke adoptiediensten, niet met zelfstandige adop-
ties, en ten tweede door opvolging door het consu-
laat. Een rapport van de Nederlandse ambassade
beweert nu echter dat zelfs goedmenende (over-
heids)diensten betrokken kunnen worden bij mala-
fide situaties. Daarop heeft de minister besloten
geen verdere toewijzingen meer te doen. De al toe-
gewezen adopties worden extra gecontroleerd.
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Mevrouw Patricia Ceysens vraagt of de adoptie-
dienst zelf onregelmatigheden heeft vastgesteld.
De heer Lieven Vandenberghe zegt dat een jaar
geleden al met Buitenlandse Zaken werd afgespro-
ken om geen zelfstandige adopties toe te laten we-
gens de te grote risico’s. Nederland, dat daar geen
adoptiedienst heeft, is echter doorgegaan met de
zelfstandige adopties. Het is bij de zelfstandige 
adopties dat de problemen gesitueerd zijn. Toch
vraagt men veiligheidshalve om bijkomende garan-
ties voor de lopende dossiers bij de adoptiedienst.
Er zijn echter nog geen problemen vastgesteld.

– Varia

De nieuwe slogan “Kind is koning” van Kind en
Gezin geeft volgens mevrouw Patricia Ceysens het
verkeerde signaal dat het kind de baas zou zijn. Te-
genwoordig is er een tendens om kinderen te veel
te verwennen, een overdreven reactie als slingerbe-
weging op de vroegere autoritaire opvoeding. Van
wie komt die slogan ? De heer Lieven Vandenberg-
he deelt mee dat na interne discussie gekozen werd
voor deze slogan. Ze mag niet begrepen worden als
“het kind is de baas”, maar wel drukt ze uit dat
kinderen belangrijk zijn, dat ze respect verdienen.

– Progr. 41.5 : Gehandicaptenzorg

– Algemeen

Mevrouw Marijke Dillen stelt dat in de uiteenzet-
ting een aantal heel prestigieuze doelstellingen
worden voorgesteld, maar dat deze te weinig con-
creet worden ingevuld. Het is niet voldoende
mooie principes op een vage en vrijblijvende ma-
nier te formuleren. De spreker vraagt een stappen-
plan om te kunnen nagaan of hetgeen in deze be-
grotingsaanpassing en in de initiële begroting 2003
is vooropgesteld, ook effectief wordt gerealiseerd.

De heer Felix Strackx leest dat een deel van de
personeelskredieten voor 2002 niet konden worden
opgenomen bij gebrek aan gekwalificeerd perso-
neel. Gaat het hier over informatici ? Zo ja, wat
heeft de minister gedaan om meer gekwalificeerd
personeel aan te trekken ? Wat zijn de gevolgen
van een gebrek aan gekwalificeerd personeel ?
Komt de werking in het gevaar ? 

De heer Jef Foubert, administrateur-generaal
Vlaams Fonds voor de Sociale Integratie
van Personen met een Handicap, antwoordt dat het
hier gaat over de invulling van het personeelska-
der. Voor sommige functies, zoals auditor, vindt
men geen geschikte personen. Anderzijds is het
Vlaams Fonds ook omzichtig te werk gegaan. Er

geldt vandaag een formule van vervroegde uit-
diensttreding waardoor mensen op 56 jaar ver-
vroegd uit dienst kunnen treden. Tot zestig jaar
ontvangen zij zeventig percent van hun loon. Het
Vlaams Fonds is wel verplicht om deze maatrege-
len met een gelijk budget uit te voeren. Er blijft
dus maar dertig percent over om een nieuwe per-
soon aan te werven. Drie personen kunnen dus
maar door één persoon worden vervangen. Het
voorbije jaar werden soms kaderfuncties niet inge-
vuld om wel de functies bij cliëntgebonden dien-
sten te kunnen invullen.

Krachtens een beslissing van de Vlaamse regering
zullen de zorgplannen moeten worden opgemaakt
binnen een budget van 15.142.000 euro. Mevrouw
Ingrid van Kessel stelt nog nooit van dit bedrag te
hebben gehoord. Kan de minister hier meer uitleg
bij geven ?

Mevrouw Ingrid van Kessel leest op pag. 139 van
de toelichting dat men het een verouderd uitgangs-
punt vindt om bij de programmatie uit te gaan van
de promille van de bevolking. Er wordt ook een
nieuw programmatiebesluit aangekondigd. Kan de
minister dit verduidelijken ? 

De heer Piet De Roeck, kabinetschef, antwoordt
namens de minister dat het hier om twee zaken
gaat. Wat het PAB betreft moet het Vlaams Fonds
een technisch programmatiebesluit opstellen om
de capaciteit op te trekken zodat de begrote mid-
delen ook kunnen worden uitgegeven. Een ander
verhaal is de programmatie in het algemeen. De er-
varing leert dat de promille-benadering verouderd
is. Op vraag van de minister werkt het Vlaams
Fonds aan een geactualiseerd en onderbouwd pro-
grammatievoorstel.

De heer Jef Foubert antwoordt dat de promille-be-
nadering geen correct gegeven meer is. Het publiek
is groter. Het Vlaams Fonds hanteert wel nog de
bevolkingsnorm : in welke mate zijn er voorzienin-
gen aanwezig in verhouding tot de aanwezige be-
volking. Voor de programmatiecijfers wordt niet
enkel de verhouding tot de bevolking in rekening
gebracht, maar ook de mate waarin er reeds voor-
zieningen aanwezig zijn. Dit leidt tot een meer ge-
nuanceerd cijfer. Provincies waar de voorzieningen
ondervertegenwoordigd zijn ten opzichte van de
bevolking, zullen een grotere groei kunnen kennen.
De strakke norm van 3,4 wordt dus losgelaten.

– Opmerkingen van het Rekenhof

Mevrouw Sonja Becq wijst erop dat het Rekenhof
aanbeveelt om in het kader van het vijfjarenpro-
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gramma in de toelichting het onderscheid te ver-
duidelijken tussen het verhogen van de vastleg-
gingsmachtiging bestemd voor (eenmalige) inves-
teringssubsidies en het verhogen van de werkings-
dotatie bestemd voor (recurrente) werkingssubsi-
dies. Voorts stelt het Rekenhof dat de Vlaamse re-
gering de nodige informatie moet verstrekken aan
het Vlaams Parlement over de afrekeningen en
aanvullende voorschotten binnen de residentiële
sector. Het Rekenhof beveelt ook aan dat aan het
Vlaams Fonds minstens voldoende werkingsmidde-
len worden verstrekt teneinde alle afrekeningen
met betrekking tot het jaar 2000 en circa 50 per-
cent van de afrekeningen met betrekking tot het
jaar 2001 uit te betalen in de loop van 2003. Wat is
het antwoord van de Vlaamse regering op de op-
merkingen van het Rekenhof ? 

Mevrouw Inge Blauwhoff antwoordt dat de
Vlaamse regering nog een antwoord moet bezor-
gen aan het Vlaams Parlement met betrekking tot
de opmerkingen van het Rekenhof. De achterstal-
len op 31 december 2002 bedroegen 6,7 miljoen
euro. Eind 2000 was dat nog 51 miljoen euro. Voor
het afbouwen van de achterstallen heeft men een
eenmalige financiële impuls nodig. Deze kredieten
werden niet bij de initiële begroting ingeschreven,
maar wel uitbetaald via de overschotten op de be-
groting. Eind 2002 was er een overschot van 4,7
miljoen euro. Daarnaast was er eind 2002 bij het
laatste bijblad op de begroting van het Vlaams
Fonds een herschikking op verschillende posten
naar de post Residentiële zorg van 12,8 miljoen
euro om de achterstallen verder af te betalen. Ook
in de initiële begroting 2003 werd in de dotatie
geen eenmalig bedrag opgenomen om de achter-
stallen uit te betalen. Wellicht komt er dit jaar op-
nieuw een herschikking.

De heer Piet De Roeck stelt dat er de laatste jaren
een belangrijke inhaaloperatie is gebeurd. De ach-
terstallen zijn helemaal niet toegenomen. Integen-
deel. Dit heeft onder meer te maken met een snel-
lere dossierverwerking bij het Vlaams Fonds. Het is
wel juist dat er nog steeds achterstallen zijn, maar
in deze begrotingsaanpassing ligt het accent op het
wegwerken van de wachtlijsten. Door de snelle
verwerking door het Vlaams Fonds van de dag-
prijsdossiers was er ook een veel grotere recupera-
tie van te veel betaalde dagprijzen.

– Persoonsgebonden budget (PGB)

Mevrouw Ann De Martelaer stelt dat het de be-
doeling is om mensen op een wachtlijst voor een
voorziening die niet dadelijk een aanbod vinden,
via een convenant een tussenoplossing te bieden.
De spreker stelt vast dat er toch nog zeer traditio-

neel gedacht wordt. Er wordt vooral naar het aan-
bod gekeken, en heel weinig nagegaan op welke
andere manieren mensen zorg kunnen vinden. Zo
wachten heel wat mensen op een persoonsgebon-
den budget (PGB) om hun zorgvraag op een per-
soonlijke wijze te kunnen invullen. Er wordt in dit
programma nog steeds over 75 extra PGB’s ge-
sproken, maar totnogtoe zijn er nog steeds geen
uitvoeringsbesluiten voor het PGB-decreet. Hoe
ver staat het hiermee ? Waarom kan het PGB nog
steeds niet geconcretiseerd worden ? 

De heer Jef Foubert antwoordt dat men er op dit
ogenblik in geslaagd is om voor de volwassen zorg-
sector alle mogelijke zorgvragen van personen met
een handicap te vertalen in zorgmodules. Dat zijn
pakketen waarin wordt omschreven wat het aan-
bod is voor een bepaalde vraag. Zeventig tot tach-
tig dergelijke pakketen zijn intussen gedefinieerd.
Ze variëren volgens aard en intensiteit van de zorg.
Ten tweede heeft men onderzocht waar men uit-
komt als men de omkadering en de werkingssubsi-
dies nauwkeurig afstemt op de zorgzwaarte. In de
volwassenensector heeft men de zorgbehoefte van
de cliënten onderzocht en bekeken hoeveel perso-
neelsleden er zijn. Nadien heeft men de perso-
neelskosten verdeeld in functie van de zorgzwaar-
te. Zo ziet men wat de effecten zijn voor de voor-
zieningen wanneer zij bepaalde zorgpakketen afle-
veren. Uit deze oefening heeft men geleerd dat dit
verschuivingen met zich meebrengt voor het perso-
neel. Wanneer er in een voorziening te veel perso-
neel is tewerkgesteld, kan men ofwel mensen met
een zwaardere zorgvraag opnemen, ofwel meer
mensen met een lichtere zorgvraag opnemen.
Zowel de voorzieningen als de syndicale organisa-
ties keken met veel belangstelling uit naar de mo-
gelijke effecten. Momenteel tracht men deze mo-
dules samen te brengen in zorgprogramma’s, zodat
men weet wat de kostprijs is van het zorgprogram-
ma, wanneer men tot een PGB of een enveloppefi-
nanciering komt. Bedoeling is om de zorgprogram-
ma’s tegen september-oktober op te stellen. Wat
men al dan niet in het PGB of in de enveloppefi-
nanciering zal opnemen, bv. de anciënniteit, de
werkingssubsidies, de investeringen, doet nu nog
niet terzake. Dit wordt pas in de uitvoeringsfase
bekeken.

– Wachtlijsten en persoonlijke-assistentiebudget
(PAB)

Mevrouw Marijke Dillen vindt het belangrijk dat
de wachtlijsten versneld worden weggewerkt. De
spreker vraagt concrete cijfers met betrekking tot
de noodzakelijke volumestijgingen voor de afbouw
van de wachtlijsten en het PAB.
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Voormalig minister Vogels stelde het PAB voor als
een tijdelijke oplossing voor wie niet onmiddellijk
in een voorziening terecht kan. Mevrouw Ingrid
van Kessel en mevrouw Sonja Becq vragen of men
hierdoor een lagere urgentiecode krijgt op de
wachtlijst voor de voorzieningen. Mevrouw Becq
wil ook weten of men op beide lijsten dezelfde ur-
gentiecode heeft.

De heer Piet De Roeck antwoordt dat de decreet-
gever voor het PAB die mensen voor ogen had die
expliciet zouden kiezen voor een autonome zelfor-
ganisatie van de zorg. De centrale wachtlijstwer-
king heeft de voorbije periode aan mensen die
staan ingeschreven op een wachtlijst voor een
plaats in een voorziening, een urgentiecode toege-
kend. Principe is dat iemand die pas over drie tot
vier jaar een plaats kan krijgen in de residentiële of
semi-residentiële sector, ofwel op de wachtlijst
staat met een hoge urgentiecode, ofwel intussen
een convenant afsluit. Wie op een wachtlijst staat
voor een plaats in een voorziening, maar een PAB
aanvraagt en aanvaardt, kiest echter voor een heel
andere oplossing (met name zelforganisatie van de
zorg), en verliest dan ook zijn urgentiecode op de
wachtlijst voor de voorzieningen. Beide wachtlijs-
ten zijn immers autonoom. In de praktijk leidt dit
soms wel tot problemen bij mensen die hier niet
van op de hoogte zijn en hun urgentiecode verlie-
zen door een PAB te aanvaarden.

De minister voegt hieraan toe dat wie een PAB
krijgt toegewezen op de wachtlijst voor een plaats
in een voorziening kan blijven staan, maar daar wel
zijn urgentiecode verliest. De minister raadt diege-
nen die pas over enkele jaren een plaats in een
voorziening kunnen krijgen aan om intussen te
proberen om een convenant af te sluiten.

Mevrouw Ingrid van Kessel verwijst naar de 7,3
miljoen euro extra in de begrotingsaanpassing voor
het wegwerken van de wachtlijsten. In maart pre-
senteerde het Vlaams Fonds zijn programmavoor-
stel in deze commissie. Toen werden de middelen
gepresenteerd die nodig zijn om dit jaar de eerste
stappen te kunnen zetten voor het wegwerken van
de wachtlijsten. De spreker vindt dit in tegen-
spraak met de verklaringen van minister-president
Dewael en voormalig minister Vogels, die bij op-
maak van de initiële begroting 2003 beloofden dat
er bij de begrotingsaanpassing 2003 een substantië-
le stijging van de middelen zou komen en dat het
probleem van de wachtlijsten weggewerkt zou zijn.
Iedereen wist dat dit onhaalbaar was, maar het is
wel zo voorgesteld. Op die belofte krijgt men nu
geen antwoord.

Tijdens de presentatie in maart vroeg het Vlaams
Fonds voor de begrotingsaanpassing 2003 een do-
tatieverhoging van 22,8 miljoen euro en een verho-
ging van de vastleggingsmachtiging met 22,5 mil-
joen euro. Dit zou een antwoord geven op de eer-
ste paar honderd wachtenden. De minister ant-
woordde toen dat er niet meteen een volledige op-
lossing kan komen, omdat de sector tijd nodig
heeft om het extra aanbod te kunnen realiseren.
Nochtans lieten het Pluralistische Platform Gehan-
dicapten en het Vlaams Welzijnsverbond enkele
weken voor de begrotingsaanpassing weten dat ze
de uitdaging van de minister-president en minister
Vogels zijn aangegaan. Ze stelden klaar te zijn om
meteen in extra plaatsen te voorzien voor mensen
met een hoge urgentiecode die binnen de zes
maanden een antwoord zouden moeten krijgen. Ze
vroegen daarvoor 34 miljoen euro. Nu wordt even-
wel slechts 7,3 miljoen euro ingeschreven. Volgens
minister Vogels kunnen de aanwervingen pas be-
ginnen na goedkeuring van de begrotingsaanpas-
sing. Omdat er dan nog maar een kwartaal van
2003 overblijft, wordt ook maar een deel van de
22,8 miljoen euro ingeschreven. Er zou geen tijd
meer zijn om meer middelen ook uit te geven. Dit
is in tegenspraak met wat de sector stelde. De spre-
ker stelt dat ze had begrepen dat er bij de begro-
tingsaanpassing een dotatieverhoging van 22,8 mil-
joen euro zou komen. De spreker vindt het betreu-
renswaardig dat de minister eerst de middelen aan-
kondigt, dat vervolgens de sector stelt klaar te zijn,
en dat uiteindelijk de middelen er toch niet komen.
In de initiële begroting 2004 zou bijkomend 22 mil-
joen euro moeten worden ingeschreven. De spre-
ker vraagt of deze garantie er is.

De spreker stelt voorts dat als ze in de begrotings-
aanpassing op zoek gaat naar het bedrag van 7,3
miljoen euro, ze zelfs slechts uitkomt op 3.617.000
euro, terwijl de gehandicaptensector veel meer
middelen dan 7,3 miljoen euro was toegezegd en
de sector ook klaar was om deze middelen te be-
steden. Op pag. 137 van de Toelichting leest de
spreker dat de vermeerdering van 3.617.000 euro
op de werkingsmiddelen uit vier componenten be-
staat : 1) de inschrijving van aanvullende kredieten
ten bedrage van 1.236.000 euro ; 2) de voorziening
van 7.300.000 euro aanvullende kredieten ; 3) de
recurrente besparing van 1 percent op de werkings-
middelen ; 4) de vermindering met 4.736.000 euro
ingevolge de netto-verrekening van de resultaten
van het boekjaar 2002.

Het Vlaams Fonds is steeds meer achterstallen ver-
schuldigd aan de voorzieningen. Hoe is het dan
mogelijk dat er een vermindering is met 4.736.000
euro ingevolge de netto-verrekening van de resul-
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taten van het boekjaar 2002 ? De spreker vindt het
schrijnend dat het bedrag van 7,3 miljoen euro
wordt gehaald via besparingen en verrekeningen.
Zij dacht dat het om nieuwe, extra middelen zou
gaan.

De heer Piet De Roeck verduidelijkt dat de minis-
ter-president en minister Vogels zich ertoe hebben
geëngageerd om tegen de begrotingsaanpassing
2003 een volledig plan voor te leggen waarbij de
problematiek van de wachtlijsten op een weten-
schappelijk onderbouwde manier wordt bekeken.
Het Vlaams Fonds is in maart met zo een plan naar
buiten getreden. Op basis van dit plan heeft de
Vlaamse regering de bijkomende middelen in deze
begrotingsaanpassing ingeschreven. Het beleid dat
door de minister wordt gevoerd, is gebaseerd op
het plan van het Vlaams Fonds. Het Vlaams Fonds
moet nu de toegekende middelen zo operationeel
mogelijk inzetten vanaf 1 september. Minister Vo-
gels heeft dit in een brief gevraagd aan het Vlaams
Fonds, onmiddellijk nadat de Vlaamse regering de
extra middelen had toegezegd. De termijn tussen
het politieke akkoord omtrent de middelen en het
ter beschikking stellen van de middelen aan het
Vlaams Fonds enerzijds, en het effectief opstarten
van initiatieven moet zo kort mogelijk zijn.

De heer Piet De Roeck antwoordt voorts dat er in
de begrotingsaanpassing wel degelijk sprake is van
7,3 miljoen euro extra. De dotatie die bij de begro-
tingsaanpassing ter beschikking van het Vlaams
Fonds wordt gesteld, is inderdaad een gevolg van
salderingen en verrekeningen, maar die doen geen
afbreuk aan het feit dat er naast het constant be-
leid 7,3 miljoen euro extra wordt ingeschreven in
de begrotingsaanpassing voor het wegwerken van
de wachtlijsten. Op kruissnelheid wordt dit 22 mil-
joen euro. De heer Jef Foubert antwoordt dat in de
dotatie de 7,3 miljoen euro is inbegrepen. Wel wer-
den overschotten van vorig jaar verrekend. Deze
werden niet meer toegekend bij de begrotingsaan-
passing 2003. In de begroting van het Vlaams
Fonds vindt men heel wat verrekeningen terug.
Voor het nieuwe beleid vindt men het bedrag van
7,3 miljoen euro wel integraal terug.

Mevrouw Ingrid van Kessel repliceert dat ze de
vermindering met 4.736.000 euro ingevolge de
netto-verrekening van de resultaten van het boek-
jaar 2002 een heel hoog bedrag vindt. Te meer daar
het Rekenhof opmerkt dat het Vlaams Fonds de
achterstallen moet inhalen en de dagprijs moet
aanpassen. Waarom heeft men dit bedrag niet aan-
gewend om de achterstallen weg te werken ? Het
Rekenhof merkt op dat de extra werkingsmiddelen
voor de wachtlijsten niet mogen worden gecom-

penseerd door het vertraagd afrekenen van dos-
siers of het vertraagd uitbetalen van aanvullende
voorschriften voor de residentiële sector. Dit be-
drag kon toch ook worden aangewend om de
wachtlijsten weg te werken. Waarom gebeurde dit
niet ?

Mevrouw Inge Blauwhoff verduidelijkt dat de
extra middelen voor de wachtlijst hier niets mee te
maken hebben. Er is wel degelijk 7,3 miljoen extra
in de begrotingsaanpassing ingeschreven. Men had
het saldo dat eind 2002 werd gerealiseerd, kunnen
aanwenden voor de wachtlijsten, maar het saldo is
grotendeels opgebouwd uit terugvorderingen van
het Vlaams Fonds ten opzichte van voorzieningen.
Door het versneld uitbetalen van achterstallen, was
er ook een terugvordering van instellingen. Een
groot deel van de 4,7 miljoen euro bestaat uit te-
rugvorderingen van instellingen. In december kon
men deze middelen niet meer herschikken om ze
nogmaals aan te wenden. Zo zijn ze in het saldo te-
recht gekomen dat wordt overgedragen naar het
begrotingsjaar 2003.

De heer Mark Cloet, begrotingsadviseur Vlaams
Fonds, verduidelijkt dat de dotatie een momentop-
name is, die moet worden bekeken ten opzichte
van de dotatie, werkingsmiddelen en uitgaven
voorzien in de initiële begroting. De vermeerdering
met 3.617.000 euro is een financiële component,
die niets te maken heeft met begrotingskredieten.
In de ESR-rubriek 30 wordt 7,3 miljoen euro extra
ingeschreven. Bij de begrotingsaanpassing gebeurt
ook een afrekening. Eind 2002 waren er overschot-
ten. De begrotingstechniek bestaat dan uit twee
elementen. Enerzijds mag men de kredieten mee-
nemen die in 2002 belast zijn, maar nog niet zijn
uitgegeven. Anderzijds waren er 4,7 miljoen euro
niet belaste kredieten. Deze moeten verrekend
worden met de dotatie voor het volgend begro-
tingsjaar. Het gaat hier dus uitsluitend om een fi-
nanciële operatie, die niet mag worden verward
met het begrotingskrediet dat met 7,3 miljoen euro
is gestegen. De 4,7 miljoen euro wordt in minde-
ring gebracht op de dotatie van de begroting 2003
die origineel voorzien was.

Mevrouw Ingrid van Kessel herinnert zich een 
persmededeling waarin voormalig minister Vogels
verklaarde dat er dit jaar nog 2000 extra plaatsen
zouden worden gecreëerd met de 7,3 miljoen euro
uit deze begrotingsaanpassing. De spreker ver-
moedt dat dit cijfer veel te hoog gegrepen is. Het
Vlaams Fonds sprak overigens maar van ongeveer
zeshonderd nieuwe plaatsen.
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De heer Piet De Roeck antwoordt dat de 2000
extra plaatsen gebaseerd zijn op het program-
mavoorstel van het Vlaams Fonds. De heer Pierre
De Smedt, kabinetsmedewerker, antwoordt na-
mens de minister dat in een eerste fase een oplos-
sing kon worden geboden voor 625 personen,
hoofdzakelijk in ambulante settings. Hierdoor kon-
den met een relatief klein bedrag relatief veel men-
sen worden geholpen. Er is ook een voorafname
gedaan om aan 75 personen een PAB toe te ken-
nen. Dit jaar wil men bijkomend aan 200 personen
een PAB toekennen. Na de begrotingsaanpassing
zal men volgens de berekeningen van het Vlaams
Fonds met de 7,3 miljoen euro 1067 mensen een
aanbod kunnen bieden. Zo komt men aan onge-
veer 2000 extra plaatsen.

Mevrouw Ingrid van Kessel merkt op dat het in de
eerste fase voornamelijk om ambulante plaatsen
gaat ; ook in de tweede fase zijn er heel wat ambu-
lante plaatsen. De mensen met de hoogste urgen-
tiecodes op de wachtlijsten zijn evenwel eerder op
zoek naar een plaats in een voorziening.

De heer Piet De Roeck antwoordt dat de minister
de planning van het Vlaams Fonds onverkort heeft
overgenomen. Voor de mensen met een zware
zorgbehoefte zijn vaak investeringen in infrastruc-
tuur nodig. Hiervoor is er volgend jaar een extra
investeringssubsidie van 20 miljoen euro. In het
meerjarenplan vindt er in de loop van de jaren een
accentverschuiving plaats. In een eerste fase is het
de bedoeling om de 7,3 miljoen euro vanaf 1 sep-
tember 2003 zo efficiënt mogelijk in te zetten, wat
vooral ambulante en semi-ambulante werkvormen
zal opleveren. Nadien, wanneer de noodzakelijke
infrastructuur gerealiseerd is, verschuift het accent
naar de zwaardere zorgvormen. Het lijkt inderdaad
een paradox dat de mensen met de zwaarste zorg-
vraag pas later een antwoord krijgen. Om deze
reden heeft voormalig minister Vogels gevraagd
om intussen via convenanten ad-hocoplossingen
aan deze mensen aan te bieden. Het is inderdaad
een moeilijke boodschap om aan mensen met een
zware zorgvraag mee te delen dat ze nog drie tot
vier jaar op een structurele oplossing moeten
wachten.

Mevrouw Sonja Becq vraagt een stand van zaken
met betrekking tot de convenanten.

De heer Jef Foubert antwoordt dat de convenanten
bedoeld zijn voor mensen in hoge nood aan wie
niet onmiddellijk gepaste huisvesting kan worden
aangeboden. Totnogtoe zijn ongeveer vijftig conve-
nanten afgesloten. De mensen krijgen een budget
waarmee ze hulp bij een voorziening kunnen inko-

pen. Er is een engagement dat de mensen binnen
drie jaar worden opgenomen in een voorziening.
Er zijn nog enkele zaken onduidelijk met betrek-
king tot de inhoud van de overeenkomst tussen de
cliënt en de voorziening en de spelregels tussen
beide, maar de Inspectie gaat dit nu na.

Mevrouw Ingrid van Kessel repliceert dat de sector
in de Zuiderkempen vanuit het regionaal overleg
binnen de bestaande infrastructuur 114 plaatsen
kan aanbieden, zonder investeringen voor nieuwe
infrastructuur. Als er dit jaar al 22 miljoen euro
extra was toegekend, dan had men veel meer men-
sen kunnen helpen. De sector is tot meer in staat
dan tot 2000 extra plaatsen.

De heer Piet De Roeck antwoordt dat het aanbod
van de koepels hem bekend is. Het is evenwel zo
dat de koepels hebben ingestemd met het plan van
het Vlaams Fonds. Ze moeten nu dan ook niet met
andere voorstellen komen. De sector zal al een
enorme inspanning moeten leveren om de 7,3 mil-
joen euro dit jaar te besteden. Als er meer midde-
len zouden worden toegekend, zouden die niet
kunnen worden besteed.

Mevrouw Ingrid van Kessel vraagt of er bij het
wegwerken van de wachtlijsten rekening wordt ge-
houden met de mensen die in overtal in een voor-
ziening verblijven. Is het zo dat er met deze men-
sen rekening wordt gehouden wanneer de voorzie-
ning aan een aantal voorwaarden beantwoordt ?
De spreker vindt dit begrijpelijk, maar benadrukt
dat dan ook het Vlaams Fonds de achterstallen
moet inhalen en de dagprijs correct moet aanpas-
sen.

– Geïnterneerden

Mevrouw Marijke Dillen herinnert zich dat er een
oplossing zou worden uitgewerkt met meer ade-
quate hulp voor mensen met een matige tot ernsti-
ge mentale handicap die in de gevangenis verblij-
ven. Er is hierover een akkoord afgesloten met de
minister van Justitie. Er zijn hiervoor middelen
voorzien. Hoe zit het met de uitvoering van de
maatregelen ? Wordt er hierover nog overlegd met
de minister van Justitie ? Wat zijn de resultaten van
dit overleg ? Mevrouw Ingrid van Kessel sluit zich
bij deze vragen aan.

De heer Piet De Roeck antwoordt dat voormalig
minister Vogels het Vlaams Fonds heeft gevraagd
om voor deze doelgroep 500.000 euro te reserve-
ren, en bijzondere aandacht aan deze doelgroep te
besteden. In het verleden heeft minister Vogels van
de federale minister van Justitie, de heer Verwil-
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ghen, een lijst gekregen met 120 namen van geïn-
terneerde personen met een mentale handicap
waarvan de Commissie oordeelt dat ze kunnen
vrijkomen wanneer het Vlaams Fonds voor hen
een oplossing kan bieden. Het Vlaams Fonds heeft
deze lijst gescreend aan de hand van haar eigen cri-
teria, waarna nog zestig mensen overbleven. Intus-
sen zijn tien van deze mensen vrijgelaten en opge-
vangen in reguliere voorzieningen van het Vlaams
Fonds. Het Vlaams Fonds heeft intussen ook aan
Justitie gevraagd om de lijst te actualiseren. Binnen
het Vlaams Fonds gaat nu een werkgroep na hoe
men het engagement van de regering kan vertalen
in nog meer concrete acties. De heer Jef Foubert
antwoordt dat het diensthoofd Inspectie deze
maand een afspraak heeft met Justitie om na te
gaan hoe de populatie kan worden ingeschaald en
welke eventuele begeleidingsmaatregelen mogelijk
zijn.

– Gebruikersverenigingen

Mevrouw Ingrid van Kessel leest in de Toelichting
op pag. 141 dat er 300.000 euro wordt toegewezen
aan die organisatie die vijf regionale gebruikers-
verenigingen omspant. Ze vraagt hierover meer
verduidelijking.

De heer Piet De Roeck antwoordt dat het hier gaat
om een aanpassing als gevolg van de werking van
de Task Force. De toewijzing van de plaatsen is
overgedragen van het centrale niveau naar het re-
gionale overleg, waar gebruikers, voorzieningen,
Vlaams Fonds, en vaak ook de provinciale coördi-
natoren aanwezig zijn. De gebruikers ondervonden
tijdens dat overleg evenwel problemen omdat er te
weinig professionelen zijn die namens de gebrui-
kers de hele materie kunnen opvolgen. Omdat
deze klacht legitiem is, heeft het Vlaams Fonds
samen met de gebruikersverenigingen afgesproken
dat er per provincie één personeelslid logistieke
ondersteuning kan bieden aan de ouders en gebrui-
kers en namens hen kan participeren aan het regio-
nale overleg. Het gaat hier over het versterken van
de gebruikers. Het is ook heel positief dat verschil-
lende gebruikersverenigingen zich hebben gevon-
den in een gezamenlijk aansturen van de vertegen-
woordigers. Er is hier dus geen sprake van verzui-
ling. Per provincie wordt één persoon aangesteld.

– Beschermd wonen

In het programmatievoorstel wordt de overgang
gestimuleerd van tehuizen werkenden naar be-
schermd wonen. De personeelsnorm voor be-
schermd wonen zou dan wel moeten worden opge-
trokken. Mevrouw Ingrid van Kessel vindt het po-

sitief dat dit nu ook gebeurt, maar waar staan de
middelen hiervoor ingeschreven ? Er zou een voor-
afname zijn van 1.440.000 euro op de kredieten
voor nieuw beleid.

De heer Piet De Roeck antwoordt dat beschermd
wonen de meest recente werkvorm is, en bedoeld is
voor diegenen die nu in een beschutte werkplaats
werken en wonen in een tehuis voor werkenden, en
zelfs voor diegenen die nu verblijven in een tehuis
voor niet-werkenden en naar dagcentra gaan. Door
de werkvorm van beschermd wonen krijgen zij de
kans om met een aantal andere personen een huis
te huren en er samen te wonen. Daarbij worden ze
nog op afstand begeleid. De voorziene personeels-
norm was heel minimaal, maar die zal nu worden
verhoogd. Door beschermd wonen te stimuleren
komt er capaciteit vrij in tehuizen voor werkenden
en in tehuizen voor niet-werkenden.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt een ver-
gelijking met betrekking tot de omkadering voor
enerzijds beschut wonen en anderzijds beschermd
wonen. De heer Piet De Roeck antwoordt dat hij
hierover geen uitspraak kan doen. Hij wil dit wel
nagaan.

– Progr. 41.7 : Maatschappelijk welzijn

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt vast dat er
binnen progr. 41.7 Maatschappelijk welzijn een
aantal verschuivingen zijn gebeurd : plus 55.000
euro op ba. 12.03 Begeleidende maatregelen bij het
inburgerinsbeleid ; plus 135.000 euro op ba. 34.01
Subsidies voor aanmoediging, organisatie en ont-
wikkeling van activiteiten voor de integratie van
etnisch-culturele minderheden ; min 62.000 euro op
ba. 34.02 Subsidies in het kader van het inburge-
ringsbeleid. Waarom bevat de toelichting geen ver-
duidelijking met betrekking tot deze verschuivin-
gen ? Wat houden deze verschuivingen juist in ? Er
wordt een bijkrediet toegekend van 7.000 euro.
Waar is dat voor nodig ? 

Mevrouw Inge Blauwhoff antwoordt dat er enkel
herschikkingen zijn gebeurd. De middelen op ba.
34.01 stijgen met 135.000 euro omwille van een an-
ciënniteitscoëfficient dat werd toegevoegd. Op ba.
34.02 werd 62.000 euro herschikt : 55.000 euro is
herschikt naar ba. 12.03 Begeleidende maatregelen
bij het inburgeringsbeleid en 7.000 euro werd inge-
schreven als bijkrediet.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt waarom
55.000 euro wordt afgenomen voor de uitvoering
van het inburgeringsdecreet, waarom er 55.000
euro extra komt voor begeleidende maatregelen en
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waarom er een bijkrediet nodig is. Ook in de be-
groting Onderwijs zijn er geen extra middelen voor
Nederlands Tweede Taal.

Mevrouw Inge Blauwhoff antwoordt dat 55.000
euro wordt voorzien voor ondersteunende maatre-
gelen, meer bepaald om de onthaalbureaus en de
gemeenten te ondersteunen bij het vormgeven van
het inburgeringsbeleid op het terrein (detecteren
van nieuwkomers in het rijksregister en het opma-
ken van adressenlijsten bestemd voor de dienst Be-
volking).

– Progr. 41.8 : Integratie kansarmen

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt hoe het
zit met de uitbetaling van de subsidies aan vereni-
gingen waar armen het woord voeren, in het kader
van het armoededecreet.

De heer Jan Casaert, afdelingshoofd Algemeen
Welzijnsbeleid, WVC, antwoordt dat het uitvoe-
ringsbesluit momenteel wordt voorbereid. Er
wordt rekening mee gehouden dat de Raad van
State tijd nodig heeft om een advies uit te brengen.
Vandaar dat in een overgangsfinanciering is voor-
zien tot 1 april 2004. 4 juni werden de documenten
verstuurd aan de grote verenigingen voor wie de
subsidie op 30 juli afloopt. De documenten zijn
eenvoudig opgesteld en vooringevuld door de ad-
ministratie. De verenigingen kennen zo onmiddel-
lijk het bedrag van de subsidie die ze zullen krij-
gen. Er is al het akkoord van de inspectie van Fi-
nanciën en een budgettair implementatieplan.
Rond 15 juli zullen de voorschotten betaald zijn.
Voor de 41 andere, kleine verenigingen lopen de
subsidies af op 30 november 2003. In september
wordt voor hen dezelfde procedure doorlopen. Ze
zullen tegen eind november over een voorschot be-
schikken, zodat de financiering van de voorzienin-
gen niet wordt onderbroken. De heer Piet De
Roeck verduidelijkt voorts dat de voorzieningen
hiervan op de hoogte zijn gebracht door een brief
van voormalig minister Vogels.

– Progr. 41.9 : Integrale jeugdhulpverlening

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey vraagt waarom
de middelen voor de integrale jeugdhulpverlening
zijn verminderd met 20.000 euro.

Mevrouw Inge Blauwhoff antwoordt dat het gaat
om een herschikking. Van de 20.000 euro is er
17.000 euro als bijkrediet ingeschreven. Daarnaast
is er een vermindering van 3.000 euro als gevolg
van een verlaging van de geraamde gezondheidsin-
dex van 1,5 naar 1,3.

– Progr. 42.1 : Volksgezondheid

– Geestelijke gezondheid 

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt vast dat
binnen progr. 42.1 Volksgezondheid heel wat mid-
delen worden verschoven naar ba. 33.04 Subsidies
in het kader van de geestelijke gezondheid. Hier-
toe verminderen de middelen op ba. 12.03 Uitga-
ven in verband met het aansturen van voorzienin-
gen in de gezondheidssector, op ba. 12.22 Allerhan-
de uitgaven in verband met het gezondheidsbeleid
met inbegrip van initiatieven in het kader van in-
ternationale samenwerkingsakkoorden, op ba.
12.33 Beleid psychische gezondheid. De verminde-
ring van deze middelen moet toch gevolgen heb-
ben voor de betrokken basisallocaties ? Kan de mi-
nister dit toelichten ? 

Ba. 33.04 is een nieuwe basisallocatie voor subsi-
dies in het kader van de geestelijke gezondheid.
Dit zijn middelen om de convenanten voort te zet-
ten rond kindermishandeling, daderhulp en zelf-
moordpreventie. Is het juist dat er 136.341 euro
gaat naar zelfmoordpreventie, en 659 euro naar het
nieuwe project rond nabestaanden ? Blijft het pro-
ject nabestaanden gekoppeld aan het project zelf-
moordpreventie ? Krijgen de CGG’s, die traditio-
neel middelen kregen via de convenanten voor
zelfmoordpreventie en opvang, nu bijkomende
middelen voor de nabestaanden, of gaat het hier
om nieuwe projecten ? 

De heer Pieter Vandenbulcke, kabinetsmedewer-
ker, antwoordt namens de minister dat de midde-
len om de convenanten rond kindermishandeling,
daderhulp en zelfmoordpreventie uit te voeren, al
enkele jaren geleden zijn overgedragen aan de sec-
tor zelf. Hier gaat het om de ondersteuning van de
koepels om de werking van de CGG’s rond deze
thema’s mogelijk te maken. In die zin is er inder-
daad slechts een kleine toename van de middelen
voor het project zelfmoordpreventie. Een aantal
andere zaken vergen evenwel minder ondersteu-
ning, omdat ze al gedurende enkele jaren onder-
steund worden.

De spreker antwoordt voorts dat deze verschuivin-
gen niet zoveel gevolgen hebben voor de basisallo-
caties waar de middelen vandaan komen. Voor de
zelfmoordpreventie (ba. 12.33 Beleid psychische
gezondheid) verandert er niets, het gaat enkel om
een verschuiving. De vermindering op ba. 12.22
moet worden gezien in het licht van de niet aange-
wende middelen die er geweest zijn voor interna-
tionale contacten. De heer Chris Vander Auwera,
directeur-generaal administratie Gezondheidszorg,
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departement Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur,
ministerie van de Vlaamse Gemeenschap, ant-
woordt namens de minister dat de vermindering
met 12.000 euro op ba. 12.03 te maken heeft met
middelen die werden aangeboden ter compensatie
van het aangevraagde bijkrediet in de voorgaande
jaren voor deze basisallocatie.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt hoe de
middelen over de koepels worden verdeeld. Be-
staan hiervoor regels ? Gebeurt de verdeling naar-
gelang aangesloten CGG’s een deel van een conve-
nant uitvoeren ? De heer Pieter Vandenbulcke ant-
woordt dat de 137.000 euro voor de twee koepels
samen is bestemd. Er is met beide koepels samen
één overeenkomst afgesloten. Het gaat hier dus om
netoverschrijdende samenwerking. Daarnaast
krijgt elke koepel afzonderlijk nog eens 128.957
euro.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen vraagt tot
welke nieuwe initiatieven de gezondheidsconferen-
tie rond zelfmoordpreventie van 3 en 4 december
2002 heeft geleid. Waar vindt men de nieuwe initia-
tieven terug in de begrotingsaanpassing ? Hoeveel
kostte deze conferentie ? 

De heer Chris Vander Auwere antwoordt dat de
gezondheidsconferentie 375.000 euro heeft gekost.
De heer Pieter Vandenbulcke voegt hieraan toe dat
ba. 12.33 Beleid psychische gezondheid 439.000
euro bevat voor de start van de implementatie van
de conclusies uit de gezondheidsconferentie.

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt een grote
verhoging vast van de middelen met 550.000 euro
op ba. 34.27 Subsidies geestelijke gezondheidszorg
kaderend in het decreet van 18 mei 1999. In het de-
creet is voorzien dat een evolutie van de envelop-
pes mogelijk is ingevolge weddedrift. De spreker
wil weten of het hier gaat om volledig nieuwe mid-
delen, of over compensaties binnen de begroting
Welzijn, Gezondheid en Gelijke Kansen. Voorts wil
de spreker weten hoe de weddedrift volgend jaar
wordt opgevangen, vermits het hier maar gaat om
een eenmalige verhoging van 550.000 euro. Het
probleem van de weddedrift zal zich immers jaar
na jaar voordoen.

De heer Pieter Vandenbulcke antwoordt dat de
550.000 euro nieuwe middelen zijn. Het betreft een
eenmalige toename die wel recurrent is. Het is niet
zeker dat de weddedrift blijft stijgen. Op een be-
paald ogenblik komt de personeelsformatie im-
mers in evenwicht. In het licht hiervan oordeelde
de inspecteur van Financiën dat dit bedrag moet
volstaan. Mocht later blijken dat dit niet het geval

is, kan de sector de weddedrift opnieuw ter sprake
brengen bij volgende onderhandelingen, en kan de
inspecteur van Financiën opnieuw nagaan of er bij-
komende middelen nodig zijn. De heer Chris Van-
der Auwera verduideljikt dat deze verhoging een-
malig werd verkregen. De enveloppes zijn nu voor
drie jaar vastgelegd. Er kunnen nog indexeringen
komen voor de personeelskosten, maar verdere
aanpassingen zijn de volgende jaren niet mogelijk.
Volgend jaar zal er dus geen verhoging mogelijk
zijn voor nieuwe anciënniteiten.

– Progr. 42.2 : Medisch-Sociaal beleid

– Bestrijding van tabaks- en middelengebruik

De heer Felix Strackx heeft kritiek op de financie-
ring van onderzoeksopdrachten. Hij wenst geen
onderzoek meer, maar beleidsvoering. Het is vol-
doende geweten dat het tabaks- en middelenge-
bruik toeneemt. Waarvoor worden de middelen
aangewend op ba 33.91 Subsidies in verband met
preventie inzake tabaks- en middelengebruik ? Het
VIG en de VAD zijn al actief inzake preventie.
Worden die middelen over die twee organisaties
verdeeld ? De spreker is er altijd voorstander van
geweest om één organisatie te belasten met het
preventiebeleid inzake schadelijke middelen. De
subsidie aan het VIG (ba. 33.60) daalt met 14.000
euro ; de middelen worden overgeheveld naar an-
dere basisallocaties. Worden ze dan niet ingezet
voor de preventie van tabaksgebruik ? 

De spreker hekelt het heen en weer overhevelen
van de middelen van federaal naar het Vlaamse ni-
veau en omgekeerd (890 duizend euro van federaal
naar Vlaams niveau in het kader van het tabaks-
fonds, en 55 duizend euro van Vlaams naar fede-
raal niveau voor de Algemene Cel Drugsbeleid. De
spreker betreurt deze versnippering van de midde-
len ten zeerste. Er werd altijd kritiek geuit op de
federale preventiewerkers. Terwijl het drugbeleid
beter volledig in Vlaamse handen kan komen,
wordt het federale drugbeleid nu meegefinancierd.

Mevrouw Niki De Gryze is verheugd met de 55.000
euro voor de Algemene Cel Drugsbeleid, die wordt
opgericht in het kader van het samenwerkingsak-
koord van 2 september 2002 tussen de Staat, de
Gemeenschappen, de Gemeenschappelijke Ge-
meenschapscommissie, de Franse Gemeenschaps-
commissie en de Gewesten voor een globaal en
geïntegreerd drugsbeleid. De spreker betreurt wel
dat de middelen voor preventie niet verhogen.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey sluit zich hierbij
aan. Ze betreurt dat het louter om een interne ver-

21 Stuk 19-A (2002-2003) – Nr. 3-J



schuiving gaat : de middelen voor de cel worden
gecompenseerd via de middelen voor de drugpre-
ventiewerkers. Op ba. 33.65 Subsidie ten behoeve
van de drugpreventie/preventiewerkers is er name-
lijk een vermindering met 55.000 euro. De afstem-
ming tussen de verschillende overheden zal noch-
tans tot nog meer nood aan preventie leiden. Hoe
zal Vlaanderen zijn bevoegdheid voor preventie in
de toekomst constructief invullen ? Toch niet door
de middelen voor de preventiewerkers te vermin-
deren. Zijn er wijzigingen betreffende de middelen
voor de VAD ? Via een betere netwerking kan
men op het terrein met dezelfde middelen meer
bereiken. Krijgt de VAD terzake meer mogelijkhe-
den of blijft alles zoals het is ? 

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen stelt dat minis-
ter Vogels in de begroting 2002 één extra drugpre-
ventiewerker heeft toegekend aan het CGG dat in
elk gerechtelijk arrondissement werkt rond drug-
preventie. In Limburg werken evenwel verschillen-
de CGG’s samen rond drugpreventie. Hierdoor
heeft Limburg slechts één preventiewerker bijge-
kregen, terwijl elders elk arrondissement er een
preventiewerker bijkreeg. Minister Vogels beloofde
na te gaan of er voor Limburg een oplossing moge-
lijk was. Waarom krijgt Limburg nu geen extra pre-
ventiewerker ? 

De heer Pieter Vandenbulcke antwoordt dat de
preventiewerkers een tot twee jaar geleden werden
toebedeeld aan de CGG’s. Ba. 33.65 Subsidie ten
behoeve van de drugpreventie/preventiewerkers
was voorzien voor projecten met betrekking tot
drugpreventie. In het kader van het samenwer-
kingsakkoord tussen de verschillende overheden
wordt een Algemene Cel Drugbeleid opgericht, die
zal worden gestuurd door een interministeriële
conferentie Drugbeleid. Het is belangrijk dat op
Vlaams niveau de minister bevoegd voor Gezond-
heid, de coördinerend minister is. Daarmee wordt
geopteerd voor een coherent en eenduidig drugs-
beleid. De cel bestaat uit 35 leden, waarvan 7 leden
voor de Vlaamse Gemeenschap. De Vlaamse Ge-
meenschap draagt 22 percent van de kosten voor
hoofdzakelijk de ondersteuning van de werking
van de cel, nl. 55.000 euro. De gedelegeerde des-
kundigen worden met andere middelen betaald : ze
maken deel uit van de administratie of van de sec-
tor. De overdracht van 55.000 euro van ba 33.65
naar ba 45.05 is een louter technische verschuiving.
Het betekent geen vermindering voor de preven-
tiewerkers.

De heer Felix Strackx meent dat preventie het met
55.000 euro minder moet stellen om de werking
van die cel, die vooral zal vergaderen, te bekosti-

gen. De heer Pieter Vandenbulcke ontkent dit. Het
bedrag was reeds extra in de initiële begroting op-
genomen. Bovendien mag men het effect van de
werking van de cel niet onderschatten. Een cohe-
renter beleid is slagkrachtiger en rendeert op ter-
mijn.

Mevrouw Niki De Gryse erkent dat beide nodig
zijn, maar meent dat er globaal gezien toch een
vermindering van middelen is voor preventie. De
heer Chris Vander Auwera meent dat dit een ver-
keerde lezing van de cijfers is. De laatste jaren zijn
de middelen globaal gezien gestegen : de middelen
voor VAD, VIG, preventiewerkers, logo’, enz. zijn
toegenomen. Het problematische bestaat erin dat
hoewel de middelen stijgen, ook het druggebruik
toeneemt. Het komt er dus vooral op aan de mid-
delen efficiënter in te zetten. Dat kan vooral door
samenwerking door de verschillende overheden.
Volgens mevrouw Ingrid van Kessel illustreert dit
hoe versnipperd het drugpreventiebeleid is. De
middelen voor de cel zijn terecht. De toename van
de middelen voor VAD, VIG enz. stellen volgens
het lid niet veel voor. Men wacht al drie jaar op een
globaal overzicht van de inspanningen op Vlaams
niveau inzake drugspreventie en een plan. De mi-
nister belooft dit aandachtspunt op te nemen.

De heer Pieter Vandenbulcke wil nuanceren dat
het Vlaamse beleid versnipperd zou zijn. Er zijn in-
derdaad veel verschillende actoren, maar de VAD
coördineert. De middelen voor de VAD zijn wel
gestegen doordat een aantal taken door de admini-
stratie werden overgenomen. Ook naar de cel
Drugbeleid zullen een aantal taken doorgeschoven
kunnen worden. Mevrouw Ingrid van Kessel vindt
dat niet zo belangrijk. Er werden middelen van de
VAD (ongeveer 70 miljoen frank) afgenomen voor
de administratie omdat er te weinig beleidsvoorbe-
reidend werk werd geleverd door de VAD. De heer
Pieter Vandenbulcke merkt op dat de VAD na die
lineaire vermindering meer middelen teruggekre-
gen heeft, als men rekening houdt met de vermin-
derde taken. Mevrouw Patricia Ceysens vraagt wie
de preventiewerkers superviseert. De heer Pieter
Vandenbulcke antwoordt dat de VAD de supervi-
sie doet.

Mevrouw Sonja Becq stelt dat aanvankelijk in de
pers gewag werd gemaakt van een openbaar fonds
voor tabakspreventie, met name een fonds in het
kader van een gemeenschappelijke en geïntegreer-
de strategie op federaal en Vlaams niveau. Hier-
voor werd aanvankelijk 12,5 miljoen euro voor-
zien. Nu wordt daarvoor nog slechts 1,8 à 1,9 mil-
joen euro voor uitgetrokken. Intussen is op fede-
raal niveau wel een privaat fonds (zgn. fonds
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Rodin) opgericht dat gespijsd wordt met middelen
van de tabaksindustrie. Belangenvermenging is niet
ver weg. De Wereldgezondsheidsorganisatie heeft
terecht felle kritiek op dergelijke financiering. In
welke mate werden de gemeenschappen hierbij be-
trokken ? Hoe zal de minister hierop reageren ?
Preventie is eigenlijk een Vlaamse bevoegdheid.
Hoe zal men weerwerk bieden tegen dat privaat
fonds ? Geïntegreerde preventie mag niet overge-
laten worden aan de private markt. De middelen
gaan veel beter naar de publieke sector, die in te-
genstelling tot een privaat fonds, wel onafhanke-
lijkheid en neutraliteit kan garanderen.

De heer Pieter Vandenbulcke antwoordt dat de
Stichting Rodin gefinancierd wordt door een vrij-
willige bijdrage van de tabaksindustrie aan een
VZW. Dit is geenszins een overheidsinitiatief. De
sector van de preventieve gezondheidszorg en de
tabaksbestrijding hebben zich steeds tegen de
Stichting Rodin verzet. Minister Vogels heeft er
voor gezorgd dat de organisaties die in Vlaanderen
actief zijn rond tabakspreventie, niet zouden deel-
nemen aan het fonds. De overheid kan wel niet
verbieden dat een privé-bedrijf geld geeft aan een
vzw en dat een vzw daarmee werkt rond tabaksbe-
strijding.

Mevrouw Sonja Becq stelt dat dit misschien wel
impliceert dat de overheid een andere strategie
moet uitwerken om dingen die fout lopen bij de
Stichting Rodin tegen te gaan. De heer Pieter Van-
denbulcke stelt dat minister Vogels advies heeft ge-
vraagd aan het VIG en aan de VAD over de vraag
of het mogelijk is om – en onder welke voorwaar-
den – met de Stichting samen te werken, om zo een
aantal zaken te kunnen bijsturen. Het VIG en de
VAD hebben dit ten zeerste afgeraden. De over-
heid kan wel scholen en jeugdbewegingen aanra-
den om niet met de Stichting samen te werken.
Mevrouw Patricia Ceysens is van oordeel dat een
private stichting ook een rol kan spelen inzake ta-
bakspreventie.

– Varia

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey leest in de toe-
lichting bij ba. 43.02 Subsidies die kaderen in de
ondersteuning van openbare lokale samenwerking-
sinitiatieven inzake preventieve gezondheid dat er

door de specifieke situatie in Brussel-Hoofdstad in
het Logo van de Vlaamse Gemeenschapscommis-
sie geen Vlaamse Medisch-Milieukundigen kunnen
worden terbeschikking gesteld. Betekent dit dat
men inzake milieu en gezondheid afhaakt voor
Brussel ? 

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen leest in de toe-
lichting bij ba. 33.60 Subsidie aan het Vlaams Insti-
tuut voor Gezondheidspromotie dat 14.000 euro
wordt overgeheveld naar ba. 33.66 Subsidies met
betrekking tot het gezondheidsbeleid – Sociaal-me-
disch beleid, maar op deze ba. komt er maar 12.000
euro bij. Waar bevinden zich die 2.000 euro ? 

Mevrouw Inge Blauwhoff antwoordt dat de 2.000
euro te maken heeft met een gezondheidsindex die
aanvankelijk op 1,5 percent was geraamd, maar
later lager bleek uit te vallen, namelijk 1,3 percent.
Deze middelen vloeien terug naar de algemene be-
groting.

– Progr. 42.3 : Psychiatrische verpleging

In het kader van Beter Bestuurlijk Beleid zouden
de OPZ evolueren naar één centrum. Mevrouw
Riet Van Cleuvenbergen vraagt of de datum daar-
voor al vaststaat. Vroeger was 1 januari 2004 voor-
opgesteld. Voorts verwijst de spreker naar de even-
tuele overheveling van het UZ Gent van Onder-
wijs naar Gezondheid, in het kader van Beter Be-
stuurlijk Beleid. Als men vooruitdenkt dan zou een
link met Gezondheid inderdaad beter zijn. De
spreker stelt echter vast dat op de begroting On-
derwijs middelen uitgetrokken worden voor einde-
jaarspremies, terwijl men voor de OPZ overeenge-
komen is dat niet te doen. In het kader van een
eventuele overheveling van het UZ Gent moet
men vermijden maatregelen te nemen die de ver-
schillen in de sociale statuten vergroten.

De heer Stefan Van Eekert, kabinetsmedewerker,
antwoordt namens de minister dat eerst in het par-
lement de discussie over de kaderdecreten Beter
Bestuurlijk Beleid gevoerd moet worden. Daarna
zal sectorgewijs ingezoomd kunnen worden op de
gevolgen. Het heeft geen zin nu al te speculeren
over een datum.
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IV. Indicatieve stemmingen

De aan de commissie toegewezen artikelen en het
gedeelte van de begrotingstabel van de algemene
uitgavenbegroting (zie opsplitsing als bijlage bij het
verslag van de Commissie voor Algemeen Beleid,
Financiën en Begroting, Parl. St. Vl. Parl. 2002-
2003, nr. 19-A/4), worden bij indicatieve stemming
aangenomen met 8 stemmen tegen 6.

De verslaggevers, De voorzitter,

Riet Patricia
VAN CLEUVENBERGEN CEYSENS

Jan VAN DUPPEN
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